
 

 

  

 

Beskrivelse af forslag  Møllelængens 
Børnehave 
Møllelængens Børnehave af en selvejende institution på 2 grupper, 
hvoraf 1 gruppe er en udflytterafdeling. Hjemmeadressen er på Store 
Mølle Vej 44 på Amager, mens udflytterafdelingen er placeret på 
Gamle Landevej 14 i Albertslund.  
 
Det foreslås, at hele institutionen lukkes permanent. Det betyder, at 
børn og forældre skal tilbydes nye pasningstilbud. Institutionen er 
udvalgt pba. økonomi, da institutionen har høje driftsudgifter i forhold 
til dens børnetal.  
 
Baggrund for udvælgelse: Økonomi  
 
Besparelse i mio. kr. 
Besparelse i alt Antal grupper Besparelse pr. gruppe 

1,4 2 0,7 
 
Implementering: 2025 
 
Opsummering af høringssvar 
Der er i høringen modtaget 37 høringssvar fra bestyrelse, forældre og 
personale samt øvrige borgere.  
 
I alle høringssvar argumenteres imod en lukning af udflytterafdelingen, 
hvor det fremhæves, at afdelingen har en stærk pædagogisk kvalitet 
med kompetente og dygtige medarbejdere. Derudover fremhæves 
udflytterafdelingens store naturværdi for børnene. Endelig kritiseres 
det, at institutionen kun er udvalgt på baggrund af økonomi, og det 
påpeges dertil, at institutionens busaftale er blevet billigere, end hvad 
der fremgår af sagen.  
 
Som det fremgår af høringsmaterialet, så er det korrekt, at institutionen 
er udvalgt på baggrund af økonomi, da der er store udgifter til 
bustransport til Albertslund og til ekstra normering. Institutionen er 
således ikke valgt på baggrund af kriterier om søgning eller faglig 
kvalitet.  
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Forvaltningen har kontaktet institutionen omkring den billigere 
busaftale, da forvaltningen ikke har kendskab til, at der skal være indgået 
en ny aftale. Forvaltningen afventer et svar fra institutionen.  
 
På de følgende sider fremgår dataoverblik for institutionen og 
opsummering af hvert høringssvar. Derudover er høringssvar vedlagt i 
fuld længde til sidst i materialet.  
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Kapacitet, søgning og besparelse

Institution Kapacitet
(børnegrupper)

Søgning
2020- 2023

(gennemsnit)

Besparelsespotentiale
(mio. kr.)

Møllelængens Børnehave 1,5 47% 1,4

Institution Tilsynstype
Tema 1: Samspil og 
relationer mellem 

børn og voksne

Tema 2: 
Børnefællesskab

er og leg

Tema 3: Sprog 
og bevægelse

Tema 4: 
Forældre-

samarbejde

Tema 5: 
Sammenhæng i 

overgange

Tema 6: 
Evaluerings-

kultur
Særlig indsats

Møllelængens Børnehave Light Nej

Tilsyn

Institution
Andel af det pædagogiske 

personale, der er uddannede 
pædagoger (2021)

Andel af det 
pædagogiske personale, 

der er uddannede 
pædagoger (2022)

Andel af det pædagogiske 
personale, der er 

uddannede pædagoger 
(2023)

Personaleomsætning 
(2021)

Personaleomsætning 
(2022)

Personaleomsætning 
(2023)

Møllelængens Børnehave Selvejende Selvejende Selvejende Selvejende Selvejende Selvejende

Pædagogandel og personaleomsætning

*Forvaltningen har ikke personaledata på selvejende institutioner  
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Herunder er et resumé af alle høringssvar til forslaget om Møllelængens 
Børnehave. De fulde høringssvar kan læses efter resuméet. 
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Bilag 1. Resumé af høringssvar  Møllelængens 
Børnehave 

Nr.  Afsender  Resumé af høringssvar 
1 Alexandra M. Spardahl, 

forælder til barn i 
institutionen 

Afsenderen af høringssvaret skriver, at deres 
barn efter dårlige oplevelser i en anden 
institution nu igen har overskud, glæde og ro i 
kroppen efter en dag i børnehaven. Personalet 
giver børnene tryghed, omsorg og stabilitet og 
børnene har gode legefællesskaber. Der er en 
sorg forbundet med, at yngre søskende 
potentielt ikke kan få mulighed for at gå i 
børnehaven, og det vækker bekymring, at den 
ældste skal opleve et skifte 4 måneder før 
skolestart. Der er høj kvalitet i pædagogikken og 
høj trivsel blandt personalet. Naturens effekt på 
børn neurologiske system og kognitive 
udvikling er veldokumenteret, og det vil være et 
stort tab for nuværende og kommende familier 
at miste et naturtilbud af den kvalitet.  

2 Anne Beim, mormor til 
barn i institutionen  

I høringssvaret fremhæves det, at børn i 
København har brug for at komme ud i naturen. 
Det giver gladere og sundere børn, og naturen 
har gode rammer for motorisk udvikling. Der er 
ikke økonomi til hus med have, så der er 
taknemmelighed ift. de naturoplevelser, 
forståelse for og læring om naturen, 
børnehaven kan give. Pædagogerne er 
nærværende og imødekommende. De 
folkevalgte politikere skal sikre de bedste 
betingelser for sunde og glade borgere, særligt 
de små.  

3 Birgit Sørensen og Tom 
Facius, bedsteforældre 
til barn i institutionen 

Afsenderne af høringssvaret oplever en 
velfungerende børnehave med stort udbud af 
aktiviteter, som børnene er glade for. De 
kommer der ikke så tit, men møder altid positivt 
og engageret personale, der er 
imødekommende. Det fremhæves, at en lille 
institution kunne være en satellit til en anden 
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institution og dermed være billigere at drive. 
Frygt for, at det omsorgsfulde miljø forsvinder, 
hvis institutionen nedlægges.  

4 Christina Wennecke, på 
vegne af bestyrelse og 
ledelse 

I høringssvaret fremhæves det, at institutionen 
har høj kvalitet, høj andel af pædagoger, lav 
personaleomsætning og fuld belægning. 
Børnehaven er inkluderende, og her lærer 
børnene, at vi kan og er gode til forskellige ting. 
Forældresamarbejdet er velfungerende og 
positive tilbagemeldinger i forbindelse med 
overgange. Det fremhæves i svaret, at kvalitet 
bør være en vigtig parameter i nedskaleringen 
og ikke kun økonomi, og busaftalen er også 
blevet billigere, end hvad der fremgår af sagen. 
Når så mange skovbørnehaver overvejes lukket, 
fjernes der også en betydningsfuld 
særegenhed i København. Børn har brug for 
naturen og omvendt. Møllelængens Børnehave 
er et vigtigt tilbud i en mangfoldig by og 
forskning taler for den positive effekt 
skovbørnehaver har på børn.  

5 Frej Helstrand, onkel til 
barn i institutionen  

I høringssvaret fremhæves det, at 
Møllelængens Børnehave har skabt trygge og 
givende rammer i overgangen fra vuggestue til 
børnehave og skaber gode relationer børn og 
forældre imellem. Dertil er det ikke nemt at 
finde en plads i en skovbørnehave i København, 
og det er godt med sund relation og godt 
kendskab til naturen.  

6 Hanne Märcher, 
pædagog og mormor 
til barn i institutionen 

I høringssvaret fremhæves det, at institutionen 
er velfungerende med stabilt personale, der er 
kompetente, nærværende og autentiske med 
god relation til alle børn. Der er meget godt i, 
børnene både har en by-børnehave og en 
skovbørnehave.  

7 Jacob Munche, 
forælder til barn i 
institutionen 

I høringssvaret fremhæves det, at der er langt 
imellem højkvalitetstilbud, og der var dårlige 
oplevelser forbundet med barnets første 
børnehave. Efter den første uge i Møllelængens 
Børnehave var alle allerede trygge. Det 
fremhæves, at børnehaven har høj andel af 
uddannet personale, lav personaleomsætning 
og sygefravær, stor søgning og høj belægning 
og ingen anmærkninger i de pædagogiske 
tilsyn. Naturgrunden har en unik beliggenhed, 
der tilbyder plads og støtte til børn med særlige 
behov. Lukningen vil få alvorlige konsekvenser 
for mange familier, særligt børnene.  

8 Thomas Collin og 
Jessica Nguema, 

Afsenderen af høringssvaret skriver, at en 
tidligere institution ikke kunne ikke rumme de 
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forældre til barn i 
institutionen 

udfordringer, som deres barn havde som følge 
af, at barnet skulle lære tre sprog på samme tid, 
og valget faldt derfor på Møllelængens 
Børnehave, som har hjulpet familien meget. De 
fysiske rammer og personalet er fantastiske og 
tilbyder plads og frisk luft der er med til at 
udvikle mentalt og spirituelt. Familien ser frem 
til, at deres yngste barn skal starte samme sted.  

9 Julie Zerlang, forælder 
til barn i institutionen 

I høringssvaret fremhæves det, at børnehaven 
har fagligt dygtigt og hjertevarmt personale, 
der skaber trygt og stimulerende miljø og høj 
trivsel. Det er modsat tidligere erfaringer med 
byens største institution. Det findes 
besynderligt, at kommunen har accepteret en 
tredobling af pris på buskørsel i stedet for at 
annullere udbuddet og finde andre løsninger  
dette har stor betydning for de høje 
driftsomkostninger. Det undrer også 
afsenderen af høringssvaret, at 
naturbørnehaver skal lukke pga. kommunens 
behov for at tilvælge elbusser, før markedet er 
klart til det. Undersøgelser viser desuden, at 
naturen har positiv indvirkning på børns 
mentale og fysiske velbefindende, og særligt 
Nørrebro har få grønne områder, men det er 
her, de fleste er lukningstruede.  

10 Lene Rudbæk og Jeppe 
Funder, forældre til 
barn der tidligere har 
gået i institutionen 

Afsenderne af høringssvaret skriver, at det var 
det bedste fra begge verdener at kunne tilbyde 
en hverdag på skift i bybørnehave og i skoven, 
og det harmonerede godt med et famileliv. Der 
var en stor sorg forbundet med at flytte fra 
børnehaven ifbm. flytning ud af byen. 
Børnehaven giver naturoplevelser og gør 
børnene selvstændige, når de færdes i naturen. 
Den gode stemning og det positive personale 
fremhæves. København har brug for natur og 
stabilitet fremfor store institutioner.  

11 Maria Schumann, 
forælder til barn i 
institutionen  

Det fremhæves i høringssvaret, at den lille 
institution med anerkendende personale 
gavner barnet. Smil og varme er ikke kun 
forbeholdt børnene men også forældrene, og 
de viser en oprigtig interesse for børnene.  

12 Pia Soelberg, mormor 
til børn i institutionen, 
og med mangeårig 
tilknytning til stedet 

I høringssvaret fremhæves det, at stedet altid 
har været præget af glade børn og forældre, og 
stabilt personale, der har skabt de bedste 
betingelser for børnene. Børn og forældre 
bliver mødt med kærlighed og vejledning og 
får mulighed for at komme ud i naturen og lære 
af og om den. Det er verdens bedste 
børnehave.  
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13 Sofie Dreyer Mikkelsen, 
relateret til et barn i 
institutionen 

Det fremhæves i høringssvaret, at vi er i gang 
med at miste en grundlæggende forståelse af 
naturen omkring os, og der henvises til 
forskning, der viser, at børn, som møder 
naturen i deres daginstitutioner, bliver både 
sundere og stærkere. Det er meningsløst at 
fratage børn en grundlæggende viden om 
naturen. 

14 Ulla Morgenthaler, 
forperson i 
forældrebestyrelsen på 
vegne af den samlede 
forældregruppe 

I høringssvaret fremhæves det, at forældre i 
fremtiden får et ringere udvalg af 
pasningstilbud ved at lukke et flertal af 
udflytterinstitutionerne. Særligt i København 
skal mange behov og værdier favnes. For 
mange i forældregruppen vil det betyde et 
tilvalg af private institutioner eller at flytte ud af 
byen, hvor små børnefællesskaber og 
påvirkning af naturens fordele er en mulighed. 
 
I Børnehaven er der kompetente, rolige, 
nærværende og fagligt dygtige medarbejdere, 
som skaber trygge rammer for børnene. Der er 
også et stort forældreengagement, der er med 
til at styrke den tætte relation mellem børn og 
voksne. Dertil fremhæves, at børnegruppen er 
divers, og der er plads til alle, og at der kun har 
været 2 skoleudsættelser på 4 år. 
 
Grunden i skoven giver bybørn mulighed for at 
bruge kroppen og lære at tage ansvar for og 
passe på naturen, hvilket er vigtigt i en tid med 
klimakrise. Institutionen er stabil og af høj 
kvalitet, og det vil være en investering i gode og 
sunde børneliv at bevare Møllelængens 
Børnehave.  

15 Lonnie og Sabrina 
Andersen, datter af en 
ansat i institutionen  

I høringssvaret fremhæves det, at der er børn, 
der ikke vil kunne trives i store børnehaver, og 
børnene er glade for at gå i Møllelængens 
Børnehave. Personalet giver tryghed og 
stabilitet til børn og forældre, og det vil være 
svært for børnene at blive flyttet til andre store 
børnehaver. Der er et stort ønske om at lade 
Møllelængens Børnehave forblive åben.  

16 Sigurd Damgaard, 
forælder til barn i 
institutionen 

Afsenderen af høringssvaret har oplevet stor 
mistrivsel i en anden institution, hvor barnet 
ikke ville afsted. Efter skiftet til Møllelængens 
Børnehave er sagen en helt anden. Hverdagen 
er tryg og spændende, og forældrene er 
taknemmelige for det sikre og inspirerende 
miljø. I børnehaven er der kun kendte ansigter 
og ikke skiftende vikarer.  
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Der er et stærkt fællesskab blandt forældrene 
der styrker relationer børn imellem. Den store 
naturgrund beskrives som en skattekiste for 
børnene, hvor de lærer at lege og lære i 
naturens trygge rammer. Dertil har 
institutionen høj faglig kvalitet.  
 
I høringssvaret fremhæves det desuden, at 
Transportomkostninger ikke burde indgå i 
beregningerne, da det fra politisk hold ønskes, 
at børn kommer ud i naturen. Det påpeges 
også, at det lader til, at der er fejl behæftet med 
data, der ligger til grund for udvælgelsen af 
Møllelængens Børnehave og det bør indgå i 
beslutningen. Lukningen vil svække børns 
trivsel og fremtidige udvikling og ikke kun være 
en besparelse. 

17 Asger Mose 
Wingender, forælder til 
børn i institutionen 

De gode erfaringer med Møllelængens 
Børnehave fremhæves, sammenlignet med 
tidligere erfaringer i andre børnehaver. Særligt 
pladsen og den store naturgrund understreges 
som en stor fordel, hvor børnene har plads til at 
udfolde sig. 
 
Der bliver sat spørgsmålstegn ved 
udvælgelseskriterierne og den måde venteliste 
og bygningskapacitet er opgjort på, og som 
vurderes mangelfuld og fejlbehæftet. Dertil 
fremhæves usikkerheder og udeladelser i 
opgørelse af økonomien som fx husleje i 
selvejende vs. kommunale institutioner, og at 
vikarudgifter ikke er medregnet. Det opleves, at 
der er meget få sygedage blandt personalet 
sammenlignet med tidligere erfaringer med 
andre dagtilbud. 
 
Det bliver også pointeret, at skovbørnehaver er 
med til at holde folk i byen, og at lukninger af 
velfungerende højkvalitetsinstitutioner kan 
gøre det problematisk at rekruttere uddannede 
pædagoger. Møllelængens børnehave har 68% 
uddannede pædagoger og ingen 
personaleomsætning.  
 

18 Ditte Elkjær, forælder til 
tidligere og kommende 
barn i institutionen 

Den høje kvalitet fremhæves i svaret, og det 
understreges, at som dagtilbudspædagog har 
vedkommende ikke set et lignende dagtilbud af 
så høj kvalitet. Den lille institution har plads til 
det enkelte individ, personalegruppen er stabil, 
og som forældre kan man tage på arbejde med 
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ro i maven. Der henvises til ny forskning fra 
Center for Børn og Natur, der viser, at børn der 
møder natur i deres dagtilbud, er sundere og 
trives bedre og kan give en bedre forståelse for 
naturvidenskabelige og matematiske fag. 
Vedkommende vil, hvis institutionen lukker, 
hjemmepasse eget barn, og kommunen vil 
derved miste en uddannet pædagog.  

19 Cecilie Facius, forælder 
til barn i institutionen 

I høringssvaret henvises til en artikel i Ekstra 
Bladet, der beskriver, at datagrundlag for 
udarbejdelse ikke er gennemarbejdet. 
Naturpædagogikken fremhæves endvidere 
som noget særligt, og den unikke kultur, som 
der er i Møllelængens Børnehave, kan ikke nemt 
genskabes, når den først er tabt. Institutionen er 
kendt for sin trivsel både blandt børn og voksne 
samt dens fokus på naturforståelse, og det er 
uforståeligt, at ressourcer bruges på tilsyn, hvis 
de ikke bruges som baggrund til at træffe så 
vigtige beslutninger. Kommunens evne til at 
forhandle dyre busaftaler undergraver tillid til 
kommunen, særligt når det kan have en så 
afgørende betydning for en institutions 
økonomi og derved overlevelse.  

20 Christina S. 
Rasmussen, 
pædagogmedhjælper i 
institutionen 

I alle de 16 år som afsenderen af høringssvaret 
har været ansat i institutionen, så har den båret 
præg af en tryg og hjemlig atmosfære med 
kompetente og dedikerede medarbejdere. 
Skovbørnehaven er uvurderlig for de mange 
børn, der bor i små lejligheder og naturen og 
den smukke grund giver børnene uanede 
muligheder for at udvikle sig. Fællesskabet 
blandt personale og forældre fremhæves samt 
evnen til at møde det enkelte barns behov.  

21 Eleni Barla og Ioannis 
Georgallis, forældre til 
barn i institutionen 

Møllelængens børnehave var et aktivt valg for 
familien, der kom fra en stor børnehave med 
mangel på uddannet personale med primært 
vikarer, høj personaleudskiftning og sygefravær 
samt tæt på ingen tid udendørs. Det er bestemt 
ikke tilfældet i Møllelængens Børnehave. Der 
arbejdes med pædagogiske værdier i praksis 
som inklusion og støtte til det multikulturelle. 
Skoven og naturen giver børnene unikke 
oplevelser, og barnets viden om naturen har 
overgået forældrenes. Børn i byen har brug for 
natur, luft og frirum og det er muligt med 
skovbørnehave.  

22 Fie Soelberg, 
medarbejder i 
institutionen og borger 

I høringssvaret fremhæves det, at 
Møllelængens Børnehave er mere end blot en 
arbejdsplads. Den er en oase, hvor byliv og 
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i Københavns 
Kommune 

natur forenes til gavn for både børn og voksne. 
Passion for pædagogikken er opstået i 
Møllelængens Børnehave, og håbet for 
afsenderen af høringssvaret er at kunne 
fortsætte på stedet mange år fremover og 
hjælpe endnu flere børn med at udvikle sig. 
Lukningen af Møllelængens Børnehave vil 
påvirke alle de børn, som mister muligheden 
for at opleve den unikke læring og vækst, som 
denne institution kan tilbyde. 

23 Personalegruppen i 
Møllelængens 
Børnehave 

Den samlede personalegruppe skriver med dyb 
bekymring og modstand mod den foreslåede 
lukning af institutionen. De fremhæver, at 
Møllelængens Børnehave repræsenterer mere 
end blot en traditionel børnehave; den forener 
byliv med natur og giver børnene en unik 
læringserfaring. Naturen er en uvurderlig 
ressource, og Møllelængens Børnehave har 
været en pioner ift. at integrere natur med 
pædagogik. Fordelene ved læring og udvikling i 
naturen er mange. Personalegruppen er 
dedikeret, stabil og mangfoldig og har skabt en 
tryg og fagligt stærk ramme for børnenes 
udvikling. 
 
De skriver, at historien er enorm, forældre har 
selv gået i institutionen og stedet knytter 
generationer. Slutteligt fremhæves det, at der i 
institutionen er fokus på efteruddannelse og 
målrettet arbejde med børn med særlige behov 
eller udfordringer, stedet kan rumme alle børn. 
Lukningen af Møllelængens Børnehave vil ikke 
blot være et tab for os som personale, men 
også for børnene, deres familier og hele 
lokalsamfundet, og vi opfordrer jer derfor 
indtrængende til at genoverveje denne 
beslutning. 

24 Helle Nybo Rasmussen, 
oldemor til barn i 
institutionen  

Det undrer afsenderen af høringssvaret, at man 
vil lukke en så velfungerende børnehave. 
Statistik viser, at børn som er meget ude i 
naturen, klarer sig bedre end andre børn. Det er 
ikke kun børnene, der trives i udflyttere, men 
også personalet som bliver i mange år det 
samme sted, og det er guld værd for børnene. 
Udvalget bør omstøde denne løsning. 

25 Helle og Flemming 
Jensen, 
bedsteforældre til barn 
i børnehaven 

At denne fantastiske børnehave er indstillet til 
lukning, er uforståeligt for afsendere af 
høringssvaret. Personalet er imødekommende 
og engagerede, og glæden ved at gå i 
børnehaven lyser ud af børnene. Det influerer 
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positivt på børnene at veksle mellem at være i 
by og skov.  

26 Emilie Fehrn-
Christensen, forælder 
til barn i børnehaven 

Det undrer afsenderen af høringssvaret, at man 
vælger at lukke en velfungerende børnehave 
med lavt sygefravær og glade medarbejdere, 
der samtidig er af høj kvalitet med stor 
tilfredshed blandt forældregruppen. De gode 
tilsyn, der vidner om en højkvalitetsinstitution 
fremhæves, såvel som naturgrundens 
muligheder og de forskningsbaserede fordele, 
naturen har på børns udvikling. Børnehaven 
forener byliv og natur, og det vil være et stort 
tab for børnene hvis stedet lukker. Ifølge barnet 
er det verdens bedste børnehave.  

27 Anne Gregersen, 
forælder til barn i 
institutionen 

Møllelængens Børnehave blev valgt af 
afsenderen af høringssvaret med stor omhu. 
Det er en fordel som barn i byen at have 
mulighed for at blive tryg ved naturen. I 
børnehaven bliver børn set og anerkendt for 
dem de er.  

28 Jonathan Bjørn, 
forælder til tidligere 
børn i institutionen 

I høringssvaret fremhæves det, at det i 
børnehaven ikke blot har været pasning af børn, 
men at det har givet børnene en stærk, 
helhedsorienteret start på livet. Børnehaven har 
spillet en stor rolle i lokalsamfundet og har med 
den unikke skovprofil været en kilde til læring 
og udvikling. Personalet har været som familie, 
og deres engagement og omsorg har skabt et 
trygt og kærligt miljø.  

29 Katrine vind Tipsmark 
og Dennis Nielsen, 
forældre til barn i 
institutionen 

Forældrene udtrykker bekymring over 
kommunens beslutning om at lukke 
institutionen, da den har været afgørende for 
deres barns udvikling, især med hensyn til 
sprogudvikling. De frygter konsekvenserne af 
lukningen for deres barns fremtidige udvikling 
det sidste år inden skolestart, og opfordrer til en 
genovervejelse af beslutningen. 

30 Louise Jensen Der udtrykkes bekymring og modstand mod 
lukningen af Møllelængens Børnehave, en 
institution der har været en værdifuld ressource 
for børn og lokalsamfund. Særligt fremhæves 
børnehavens fokus på natur som læringsmiljø 
der styrker børnenes sundhed, sociale 
kompetencer og miljøbevidsthed, samtidig 
med at den fremmer kreativitet og fællesskab. 
Lukning af børnehaven ville indebære et 
betydeligt tab for samfundet og børnenes 
udvikling, og afsenderen af høringssvaret 
opfordrer til en genovervejelse af denne 
beslutning. 
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31 Mette og Bodil 
Skaarup-Jakobsen, 
forældre til barn i 
institutionen 

I høringssvaret gives der udtryk for en 
bekymring ift. den foreslåede lukning, idet 
institutionen har demonstreret høj pædagogisk 
kvalitet og trivsel blandt børnene. Børnehaven 
tilbyder en unik kombination af skov- og 
bymiljø, hvilket har været afgørende for valg af 
institution. Det fremhæves, at lukningen ville 
være ude af trit med behovene i lokalsamfundet 
og sende et uhensigtsmæssigt signal om 
prioritering af velfungerende tilbud alene af 
økonomiske hensyn. 

32 Aref Souki og Nynne 
Blak, forældre til barn i 
institutionen 

I høringssvaret fremhæves det, at 
Møllelængens Børnehave ikke dukkede ikke op 
under søgning. Mens forældrene ventede på 
plads, var barnet i en stor institution med 
rotation af voksne, uro og mobning blandt 
børnene. Møllelængens Børnehave har spillet 
en stor rolle i barnet udvikling, som motorisk 
har taget fart. Den stabile personalegruppe, der 
trives, bliver fremhævet, såvel som den høje 
faglighed, nærvær og inkluderende temaer. 
Fordele ved at kunne sende bybørn i naturen 
bliver også fremhævet. 

33 Ulla Morgenthaler, 
forælder til barn i 
institutionen,  

Der appelleres i høringssvaret til at bevare 
værdierne og forstå vigtigheden af at investere i 
børns dagtilbud. Lukningen af 
skovbørnehaverne, herunder Møllelængens 
Børnehave, vil få negative konsekvenser for 
børnenes trivsel og livskvalitet. Børnehavens 
unikke tilgang, små rammer og naturgrund er 
afgørende for børnenes velbefindende og 
udvikling, især for børn med særlige behov. 
Pædagogerne er nærværende og alle børn 
bliver set. Det er afgørende at bevare 
skovtilbuddene, herunder Møllelængens 
Børnehave, for at opfylde kommunens mål om 
naturtilbud i daginstitutioner. 

34 Thomas Szanto og 
Carina Staal, tidligere 
ansat og forældre til 
barn i institutionen 

I høringssvaret fremhæves det, at institutionen 
er den mest velfungerende, med lang historie 
og uden pædagogiske anmærkninger med høj 
kvalitet. En række fordele fremhæves, herunder 
størrelsen, der giver mulighed for at møde alle 
børn og familier, en divers børnegruppe og 
flere med særlige behov, en stor naturgrund 
som en sjældenhed i KBH og høj andel af 
uddannet personale med lavt sygefravær, 
personaleomsætning og høj trivsel. Der lægges 
op til genovervejelse af en minimal besparelse 
på kort bane men store konsekvenser 
fremadrettet.  
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35 Jette Nissen Staal, 
bedsteforælder til barn 
i institutionen 

I høringssvaret fremhæves det, at ,ørn trives 
bedst i små, trygge rammer som i 
Møllelængens Børnehave, hvor de møder en 
fast personalegruppe og kan danne nære 
relationer. Børn har brug for tryghed, ro, plads 
og stabilitet for at blomstre. Der understreges 
et håb om genovervejelse og lade denne 
velfungerende institution bestå. 

35 Astrid Beim og 
Christoffer Steensen 
Møller, forældre til barn 
i institutionen 

Institutionen blev valgt på grund af størrelsen, 
den høje kvalitet og fast personale. Stedet blev 
anbefalet af andre uddannede pædagoger og 
forældre. Institutionen bidrager til barnets 
trivsel og glæde.  At lukke så mange 
udflytterbørnehaver på grund af økonomi, 
uden at tage højde for deres høje kvalitet, virker 
som en kortsigtet beslutning, der vil skade 
fremtidige generationer i København. 

36 Conny Gregersen 
mormor til barn i 
institutionen 

I høringssvaret fremhæves det, at institutionen 
giver børnene en fantastisk start på livet, 
personalet har høj faglighed og arbejder 
målrettet med den styrkede læreplan. Børnene 
skal kunne forholde sig til naturen, særligt i takt 
med klimaforandringerne, og børn lærer bedst 
ved aktiv deltagelse. 

37 Anders Skat 
Henningsen, forælder 
til barn i institutionen 

I høringssvaret fremhæves det, at institutionen 
fungerer godt og har modtaget positive 
tilsynsrapporter. Lukningen synes at være 
motiveret af økonomiske besparelser, men det 
er uklart, hvad der egentlig spares, når man 
lukker en velfungerende børnehave. 
Forældrene valgte denne børnehave for dens 
fokus på natur og læring, og en lukning vil få 
dem til at genoverveje, om København er det 
rette sted for dem at bo. I en tid med fokus på 
klima burde institutioner med fokus på natur 
bevares. Den læring, børnene får om natur så 
tidligt, vil gavne samfundet i det lange løb. 
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Fra: Alexandra Munche Spardahl <alexandra@feedwork.dk>
Sendt: 28. maj 2024 15:07
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Hej,  
 
Mit navn er Alexandra Munche Spardahl, og jeg har en stor dreng, Vester, der går I Møllelængens 
Børnehave, og hans lillebror, Bille, der snarligt starter.  
 
Jeg sender hermed høringssvar om indstilling til lukning af Møllelængens Børnehave, Store Mølle 
Vej 44, st. Th., 2300 København S. 
 
Min motivation er selvfølgelig, at I vil vægte mine –og andres ord i jeres beslutning d.19. juni. 
 
Eftertænksomme, håbefulde og beslutsomme hilsner,  
 
Alexandra Munche Spardahl 
Projektleder @ Feedwork 
+45 93 86 54 22 
Book et demomøde om  
de digitale produkter her.  
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Mit navn er Alexandra M. Spardahl, og jeg er mor til Bille på 2% år og Vester på 5 år, som går i Møllelængens B ø r 

skriver for at udtrykke min stærke bekymring og sorg over forslaget om at lukke denne vidunderlige b ø r n e h a v e , 
haft en uvurderlig betydning for min søn, vores -og mange andres, børn og familier. Jeg har lagt vægt på vores e , 
personlige historie i dette høringssvar. Det er for at få alle de "ikke dokumenterbare" kvaliteter og historier f r e m 
Møllelængens B ø r n e h a v e . zyxwvutsrqponmlkjihgfedcbaZYXWVUTSRQPONMLKJIHGFEDCBA
Tryghed, ro og nære r e l a t i o n e r 

Tryghed, ro og nære relationer er det, der først og fremmest kendetegner Møllelængens Børnehave. Vester s t a r 

oprindeligt i en anden børnehave, som vi havde hørt meget godt om. Desværre var oplevelsen katastrofal for o s 
for Vester. Vi følte os utrygge ved alt, hvad vi oplevede. Efter 3 dage stoppede vi indkøringen, ringede til l e d e r e n 

om vores oplevelser. Lederen beklagede dybt og medgav, at det var under al kritik. Lederen henviste til en a n d e 
besluttede at give det en chance. Det var kun marginalt bedre, og vi sad ofte halve til hele timer i garderoben, m 
nægtede at gå ind på stuen. Efter nogle måneder måtte vi opgive, og jeg var f o r t v i v l e t . 

Jeg havde tidligere overvejet Møllelængens Børnehave, og var tiltrukket af det lave børneantal og den store n a t i 
Møllelængens Børnehave tilbyder. Men det vi først og fremmest havde brug for, var relations-skabende v o k s n e , 
etablere en tryg tilknytning til vores barn (som der er bedre betingelser for i en lille skov-børnehave hvor børn o ; 

trives). Jeg kontaktede Christina, lederen af Møllelængens Børnehave, og blev mødt af et hjertevarmt og t i l l i d s v æ 
menneske. Uden tøven indskrev vi Vester, selvom jeg var bekymret for, hvordan endnu et børnehaveskifte ville J 

Til min store overraskelse og glæde tog det kun fem hverdage før Vester løb ind i opgangen, hængte sine ting p å 
knap kunne sige farvel hurtigt n o k . zyxwvutsrqponmlkjihgfedcbaZYXWVUTSRQPONMLKJIHGFEDCBA
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Jeg gik fra at opleve et barn der kom hjem med "rygsækken fuld" - en dreng der knækkede sammen af gråd k l. 1 5 

hjemmets fire vægge. Til et barn der kommer hjem med masser af overskud, glæde og ro i kroppen. En dreng d E 
stadig var - og er klar til, at lære, hygge sig og fortælle anekdoter fra sin dag. Denne hurtige omvæltning s k y l d e s 
den tryghed, omsorg og stabilitet alle voksne i Møllelængens Børnehave giver vores børn. Og selvfølgelig det g o 
børnefællesskab der hersker, i kraft af, de voksnes brillante rammesætning. Børnene inviterer hinanden ind i 
legefællesskaber, og de voksne skaber de bedste betingelser for, at det kan s k e . zyxwvutsrqponmlkjihgfedcbaZYXWVUTSRQPONMLKJIHGFEDCBA
Møllelængens Børnehave er ikke "bare" en børnehave; det er en k u l t u r 

Derfor skal Bille, Vester's lillebror, selvfølgelig også starte i Møllelængens Børnehave - det skal han på papiret t i l 
voksne high-fiver Bille ind i børnehaven hver morgen, som han efterhånden kender rigtig godt, nu hvor han d e s 
har afleveret og hentet sin storebror til -og fra, børnehave. Bille bliver hver morgen hilst på med stor kærlighed : 
børn (hvem Bille selvfølgelig allerede kan navnene på) og inviteres altid med i legefællesskaber med enten V e s t e 

andre, mens jeg sludrer med de voksne om stort og s m å t . 

Det er altså ikke blot en børnehave blandt mange, I skriver under på at lukke, det er en hel kultur i ødelægger, h 
at lukke Møllelængens Børnehave. En kultur der ikke kan "åbnes op" igen, når først den er lukket ned. Det er n e r 
faktuelle eller materielle størrelser - det er mellemmenneskeligt. Det er de mennesker og de valg de m e n n e s k e r 
tiden, har truffet, som fungerer himmelråbende godt! Noget der er så uendeligt umuligt at skabe igen (ved I jo n 
ikke nok lade kulturen bestå. Det mangler vi så frygtelig! Mit hjerte bløder ved tanken om, at Bille ikke får lov at f 
på børnehavelivet, som jeg for alt i verden kunne have håbet -og ønsket, for ham og for os. Bille har forstået, n å 1 

morgen skal have ham ud af en leg; "at du snart kan lege, så meget du vil, for du skal snart gå sammen med V e s 
b ø r n e h a v e n " . zyxwvutsrqponmlkjihgfedcbaZYXWVUTSRQPONMLKJIHGFEDCBA
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Det gør mig ked af det og fortvivlet, når jeg tænker på, at de ord måske ikke er sande mere. Når jeg får e t 
forklaringsproblem, og planter en sorg i både Bille og Vester (og mor og far) over, at de ikke skal gå i M ø l l e l æ n g e 
Børnehave sammen, a l li g e v e l. 
Mit hjerte bløder ved tanken om, at Vester skal starte i en ny institution igen (4 måneder inden hans s k o l e s t a r t ) . 

barn, der tydeligt kan mærke sine behov og udtrykke, hvad han personligt vil være med til. Jeg kan sige på f o r h å i 
han ikke være med til. Han kommer til at savne og kalde på sine tætte voksne, sine endnu tættere venskaber p å 

børnegruppen, og ikke mindst på de faciliteter Møllelængens Børnehave har tilbudt ham og alle andre M ø l l e l æ n 
Han har glædet sig så uendelig meget til, at hans lillebror skal starte i sin børnehave. Hele vores familie står s a m 
Vi vil ikke være med til, at I lukker en børnehave med så mange kvaliteter, som vi småbørnsforældre netop k a l d e 
gode børneliv kalder på - som samfundet kalder p å . zyxwvutsrqponmlkjihgfedcbaZYXWVUTSRQPONMLKJIHGFEDCBA
Kvalitet, kvalitet, kv a l i t e t 

Møllelængens Børnehave tilbyder HØJ trivsel blandt både børn og voksne (læs nu bare tilsynsrapporterne, p e r s e 
omsætning etc.), høj kvalitet i pædagogikken, og en unik naturoplevelse lige ved Vestskoven i Albertslund. N a t u r 

effekter på børns neurologiske system og kognitive udvikling er jo veldokumenterede. At lukke Møllelængens B e 
være et stort tab, ikke kun for de nuværende forældre og børn, men også for kommende småbørnsfamilier, d e r 

mulighed for at tilbyde deres børn et grønt naturtilbud af så høj kvalitet, og med så uendelig god en kultur. H v i s 
Kommune ønsker at beholde børnefamilierne i byen (og få flere af dem), skal I værne om børnehaver som M ø ll e 

Børnehave, der tilbyder SÅ utrolig mange unikke kvaliteter. Og hvor de voksne og vores børn har skabt en hel u r 
det bedste børneliv på Amager. < 3 
Med venlig h i l s e n , 

Alexandra M. Spardahl, Vester og Billes m o r . zyxwvutsrqponmlkjihgfedcbaZYXWVUTSRQPONMLKJIHGFEDCBA
� � � � � � � � � � � � � � � � � � � � � � � � � � � � � � � � � � � � � � � � � � � � � � � � � � � � � � � � � � � � � � � � � � � � � � � � � � � � � � � �  



E R zyxwvutsrqponmlkjihgfedcbaZYXWVUTSRQPONMLKJIHGFEDCBA
LLEL BE -- zyxwvutsrqponmlkjihgfedcbaZYXWVUTSRQPONMLKJIHGFEDCBA- - - - . 

I Ø R N E N A V E 

�  



1

Fra: anne@beim-rasmussen.dk
Sendt: 25. maj 2024 18:14
Til: BUFKP ARC Høring
Emne: [EKSTERN] Høringssvar ved. LUKNING af 33 Institutioner i København
Vedhæftede filer: Høringssvar - Bevar Møllelængens Børnehave_Anne_Beim.pdf

Prioritet: Høj

Kære Københavns Kommune 
 
Hermed fremsender jeg Høringssvar ved. LUKNING af Møllevængets Børnehave, på indre Amager. 
 
Se vedhæftede brev. 
 
Mvh Anne Beim 
 



 

 

SLUT MED LUKNING AF KVALITETSINSTITUTIONER I KØBENHAVN –  

BEVAR MØLLEVÆNGETS BØRNEHAVE 

Jeg hedder Anne Beim og er bedsteforælder til Lau Møller Beim i Møllelængens Børnehave på Amager. 

Jeg er kedeligt overrasket over, at børnehaven nu er indstillet til lukning, fordi den på alle måder er en 

fantastisk institution, med dedikerede og dygtige pædagoger som giver børnene de bedste muligheder 

for at udvikle sig på tværs af skovdelen og de små institutionslokaler i København.  

 

Ud i naturen – sundere børn og bedre forståelse for vores naturomgivelser 

Det gør en meget stor forskel for vores barnebarn, at han og de andre børn i Københavns Kommune 

kan komme ud i skoven/naturen. Det giver et gladere og sundere barn/børn med færre sygedage og 

naturen giver bedre rammer for at udvikle børnenes motoriske evner.  

Ude i naturen lærer børnene desuden om dyr og planter og opbygger en direkte forståelse af naturen, 

årstiderne og skiftende vejr. Det er vigtigt i forhold til senere læring og en ansvarlig omgang med 

naturen. 

Vores datters unge familie har ikke råd til et hus med en have, derfor har vi været meget taknemmelige 

over at børnehaven kunne give Lau oplevelser med og i naturen. 

I Møllelængens Børnehave er der overskud til at tage ud af huset, også når børnegruppen er i byen. Det 

er guld værd, da pladsen er trang og det kræver særlige tiltag for at alle børnene kan få en god og 

oplevelsesrig dag. 

 

Gode pædagoger med særlige kompetencer 

Jeg oplever personalet og den pædagogiske indsats i Møllelængens Børnehave på Amager, som 

enestående. Det er tydeligt at de gennem årene har udviklet en viden og særlige kompetencer til at 

introducere og lege med børnene i naturen. 

Desuden er det altid nærværende og imødekommende pædagoger man møder, som tager sig tid til at 

tale med en om dagens program Lau’s oplevelser. Der bliver gjort en stor indsats for at møde børnene i 

øjenhøjde, og man mærker tydeligt, at deres trivsel har den højeste prioritet.  

Børnene i København har brug for natur, frisk luft og frirum, som er andet end en asfalteret legeplads. 

Det er vores ansvar som voksne at give dem de muligheder! Og det er især jeres ansvar og opgave som 

folkevalgte politikere, at sikre det bedste betingelser for sunde og glade borgere i København – det 

gælder især de små! 

 

Med venlig hilsen 

Anne Beim, Mormor til Lau  / 15.05.24 
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Fra: Tom Facius <tomfacius@icloud.com>
Sendt: 22. maj 2024 10:59
Til: BUFKP ARC Høring
Emne: [EKSTERN] Høringssvar

Hej 
  
Vi hedder Birgit og Tom og er bedsteforældre i Møllelængens Børnehave på Amager. 
Vi kommer fra Midtjylland, så det er ikke så tit, vi kommer i børnehaven. 
  
Alligevel er vi lidt rystede over, at børnehaven skal lukkes, da vi oplever en velfungerende børnehave med et 
mangfoldigt udbud af aktiviteter, som vores barnebarn og øvrige børn er meget glade for. 
  
I en storby, hvor der er trangt og ikke er mulighed for de store armbevægelser, er det dejligt at vide, at børnene kan 
komme i skoven med bus og få nogle gode oplevelser i naturen. 
Vi er altid blevet mødt af positive og engagerede personaler, der er imødekommende og giver sig tid til at fortælle 
om barnets dag. 
Der er et trygt og omsorgsfuldt miljø, som vi kan frygte forsvinder, hvis institutionen nedlægges. 
En lille institution behøver ikke nødvendigvis at være dyrere at drive. Man kunne overveje at bevare nogle af de små 
institutioner, således, at de fungerer som satellitter under en ledelse, der så har flere satelitter under sig. 
Vi håber der findes en løsning, så Møllelængens børnehave kan bevares. 
  
Med venlig hilsen 
Birgit Sørensen og Tom Facius 
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Fra: Christina Camilla Wennecke
Sendt: 31. maj 2024 06:15
Til: BUFKP ARC Høring
Emne: Høringssvar fra Møllelængens børnehave 
Vedhæftede filer: Høringssvar vedrørende Møllelængens Børnehave.docx

Hermed sendes høringssvar fra Møllelængens Børnehave. 
På vegne af bestyrelse og ledelse 
 
Med venlig hilsen  
Christina Wennecke, leder  
Møllelængens Børnehave 
Store Mølle vej 44, st.th 
2300 København S  
Telefon: 82567680  



Høringssvar vedrørende Møllelængens Børnehave: 

 

Vi, bestyrelse og ledelse for Møllelængens Børnehave er i dyb fortvivlelse og mangler forståelse for at vi er en del af 

jeres forslag vedr. kapacitetstilpasning, med den yderste konsekvens om nedlukning. 

Vi ønsker med dette høringssvar at give jer mulighed for at opkvalificere jeres beslutningsgrundlag, så vi er helt sikre 

på at I har den nødvendige viden vedrørende Møllelængens Børnehave inden I træffer endelig beslutning. 

 

Hvem er Møllelængens Børnehave? 

Vi er en lille skov/by-børnehave med 32 børn opdelt i 2 grupper, der på skift dagligt kører i bus til Albertslund: Her 

har vi vores egen kæmpe grund (ca. 5000kvm) med låge direkte ud til Vestskoven, hvor vi er udendørs hele året i al 

slags vejr. Her er der fokus på nærvær, fordybelse, læring og udvikling. Vi bevæger kroppen på naturens eget 

udfordrende underlag, bygger, saver, klatrer, fanger insekter, laver bålmad, planter, slår græs, sylter og bager. 

Skoven skaber nysgerrighed, viden og kreative tilgange til løsninger – dette lærer vores skovbørn fra tidlig alder og 

derfor klarer de sig godt på den lange bane. Vi lærer at være i naturen, bruge naturen og passe på naturen. Og 

skoven giver os alle trivsel og stor arbejdsglæde. 

For familierne skaber en uge i by/ i skov stor fleksibilitet i forhold til familielivet. Og med skovbørnehaven kan de give 

deres børn det bedste af to verdener. Og dermed incitament til at blive i Københavns Kommune.  

Og Møllelængens Børnehave er en efterhånden gammel og traditionsrig børnehave med over 85 års erfaringer i 

forhold til det gode børneliv. Vi har gennem årene og stadig mange vuggestuer, dagplejere og tidligere forældre der 

henviser til os og anbefaler os.   

Og hvorfor gør de det? 

Vi har høj kvalitet:  

Med udgangspunkt i Pædagogisk tilsyn 2024 (ren vedligehold og uden yderligere anbefalinger) samt tidligere års 

tilsyn der viser høj kvalitet og faglighed, og vi er rigtig stærke i relationsarbejdet samt inkluderende 

børnefællesskaber.  

Vi har høj pædagogisk andel/uddannelsesgrad:  

Vi har høj pædagogandel på 68 % inkl. leder, der ligeledes har børnetimer og dermed tæt på børn, personale og 

forældre. 1 personale under merituddannelse, samt 2 erfarne medhjælpere med høj faglighed.  

Lav personaleomsætning: 

Ingen ansatte har været her under 3,5 år og 2 har været ansat i henholdsvis 15 og 25 år – det vil sige meget lav 

personaleomsætning.  Det bekræfter hvad vi ved og hvad vi værner om; Vi har høj trivsel, lavt sygefravær og alle har 

et stort ejerskab af børnehaven.  

Søgning/belægning: 

Vi oplever ikke at søgningen til børnehaven er problematisk da vi gennemsnitligt har fuld belægning. Vi får endda en 

del børn der overflytter fra andre børnehaver på grund af vores pædagogiske kvalitet, stabilitet og struktur. 

Børnefællesskabet:  

Vi har et børnesyn og udviklingsmiljø, der med vores inkluderende DNA rummer og favner mange forskelligheder, og 

børn med særlige indsatsområder, særlige ressourcer og/eller kompetencer. Møllelængens børn lærer at vi kan 

forskellige ting og er gode til forskellige ting – Vi hjælper hinanden og øver os i at forstå hinanden.  

Forældresamarbejdet: 

Vi har et stort forældre medejerskab og engagement – alle bidrager med hver deres kompetencer og ressourcer. Det 

er nærværende og kontinuerligt, da vi er få stabile ansatte og det skaber stor tryghed.  

Overgange: 

Vi har kun positive tilbagemeldinger når det gælder opstart og overleveringer af børn, samt oplevelser af effekten fra 

vores arbejde i forbindelse med overgange til KKFO og skoler. Vi har minimalt af skoleudsættelser. 

 



 

Vi stiller os fuldstændigt uforstående overfor, at i en tid hvor pædagogfaget med rekruttering og fastholdelse af 

pædagoger og ledere er i krise, samt børn og unges mistrivsel er i fokus, at nogen overhovedet kan finde på at stille 

til forslag at lukke en mange års velfungerende børnehave med høj kvalitet, trivsel og udvikling blandt børn og 

ansatte, tilfredse forældre og vigtigst: et miljø der rummer alle typer af børn!  

Vi har forståelse for, at et faldende børnetal betyder, at kapaciteten skal begrænses en smule. Men kvalitet bør være en vigtig 

parameter i nedskaleringen – måske endda den vigtigste da kvalitet på længere sigt ALDRIG er en fejlprioritering. 

Vi er ALENE indstillet på baggrund af kriteriet økonomi. Vores høje kvalitet har ikke været taget i betragtning. I bilaget 

til beslutningsforslaget fremgår vores kvalitet heller ikke – vi står blot som selvejende uden et sammenlignelige tal 

som de kommunale institutioner. Hvorledes kan I have et korrekt grundlag for at vurdere os når I ikke har data 

tilknyttet? 

Her fakta. Vi har høj pædagogandel (68%). Vi har praktisk talt ingen personaleomsætning. Vores tilsyn bærer præg 

af vedvarende høj kvalitet. Vi uddanner personale til pædagoger, vi har lavt sygefravær, og højt medejerskab af det 

gode institutionsliv. Vi er stærke i inklusion og børnefællesskaber. Vi er stærke i alle overgange og har kun positive 

tilbagemeldinger fra det almene skoletilbud. Og vi har fuld belægning. 

Derudover tillader vi os at stille spørgsmålstegn ved forvaltningens anvendelse af data i udvælgelsen af institutioner 

til lukning. Som flere har påpeget, er søgeprocenterne fejlagtigt opgjort. Desuden er kan vi oplyse, at vores busdrift 

gennem en ny aftale er blevet billigere i forhold til hvad der er indregnet i besparelsespotentialet. Vi har altså 

allerede fundet en generel besparelse, og dermed er det resterende besparelsespotentiale mindre end oplyst af 

forvaltningen. 

Vi har ikke brug for færre af os, men flere!  

København er en mangfoldig by med mange typer af borgere og behov. Det kræver en tilsvarende diversitet og 

mangfoldighed i byens dagtilbud.  Al forskning taler for den positive effekt af skovbørnehaver samt at vi er en lille 

institution – årene i vores skovbørnehave beriger børnene trivsel og udvikling, både på den korte men særligt på den 

lange bane.   

En tryg, sund og lærerig hverdag skal være henvendt til alle typer af børn - også dem der ikke trives i større miljøer. 

Skal vi skabe et grundlag for at sende motiverede børn videre i skolemiljøet, kræver det stor mangfoldighed i 

børnehaverne for at sikre den nødvendige parathed til et alment skoletilbud. Børn skal behandles forskelligt for at 

behandles ens – og her er institutioner som Møllelængens Børnehave vigtige! Vi bidrager til, at I kan føre jeres 

ambitioner for Københavns børn ud i livet, som med jeres e e e ord er ”at Købe hav  skal være e  bør eby der 
iver da tilbud a  høj kvalitet, der iver bør e e de bedste uli heder or at trives, lære o  udvikle si ” (citat B&U 

forvaltningen). 

Når I overvejer at nedlukke så mange skovbørnehaver, overvejer I desværre også at fjerne en betydningsfuld del af 

Københavns særegenhed og DNA. Børn har brug for naturen og naturen har brug for børn der lærer at passe på den. 

Og I har brug for de forældre der faktisk vælger at blive i byen på grund af skov-og udflytterbørnehaverne. Vi er 

faktisk ret overbeviste om at konsekvensen for en del forældre vil være at søge væk fra København, når I har fjernet 

grundlaget for at give deres børn en del af begge verdener.  

Vi appellerer således til at I søger mod et langsigtet helhedsperspektiv for udvikling og trivsel blandt byens børn, 

forældre og ansatte – og det kræver forskellige typer af tilbud, deriblandt skovbørnehaverne.  Vi vil faktisk vove den 

påstand at I ikke kan undvære os.  

Vi ved at der vil komme rigtig mange høringssvar I skal forholde jer til – og vi har en klar forventning om at 

Møllelængens Børnehave vil blive hørt og bevaret.  

Vi er altid åbne for at indgå i en løsningsorienteret dialog, der kan være til jeres såvel som vores fordel.   

 

På vegne af Møllelængens Børnehave; Bestyrelse og ledelse    

Ulla Morgenthaler, Carina Staal, Anders Skat Henningsen, Amanda Brinkløv Rasmussen, Maria Märcher Schumann,  

Alexandra Munche Spardahl, Kenneth Nilsson og Christina Wennecke                   
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Fra: Frej Helstrand <frej.helstrand@gmail.com>
Sendt: 23. maj 2024 10:57
Til: BUFKP ARC Høring
Emne: [EKSTERN] Høringssvar Møllelængens Børnehave

Jeg hedder Frej og er ”onkel” til Ophelia fra Møllelængens Børnehave. 
  
Det var ikke nemt for Ophelia at transitionere fra vuggestue til børnehave, men på 
Møllelængen har de været fænomenale til at skabe trygge og givende rammer for netop 
sådan en som Ophelia. 
  
Hun har dannet nære relationer med mange af ungerne dernede, og hendes forældre 
kender mange af de andre børns forældre fra en fælles ungdom på Christianshavn. 
  
Ydermere er det jo i forvejen ikke just nemt at finde plads i en Natur-/Skovbørnehave i 
København. Ophelia trives, på lige fod med alle de andre børn, uendeligt godt med at få en 
sund relation, og ikke mindst et godt kendskab, til naturen omkring hende. 
  
At lukke Møllelængens Børnehave tangerer en katastrofe, ganske enkelt. 
  
Med venlig hilsen 
Frej Helstrand  
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Fra: Hanne Märcher <marcher1956@gmail.com>
Sendt: 26. maj 2024 17:36
Til: BUFKP ARC Høring
Emne: [EKSTERN] Høringssvar

Jeg hedder Hanne, er selv pædagog og er mormor til Otto på 5 år, som går i Møllelængens Børnehave. 
Jeg er ked af at erfare, at der påtænkes at lukke en velfungerende børnehave med stabilt personale. 
Jeg er kommet der adskillige gange, både i afleverings situationer og afhentnings situationer. 
Jeg oplever kompetente, nærværende og autentiske personaler, som har en god relation til alle børn. 
Jeg bliver altid mødt af positive personale, som altid har overskud til at videregive små anekdoter fra 
dagens gang. 
Der er så meget godt i, at børnene er både i bybørnehave og skovbørnehave, hvor børnene kan udvikle 
sig motorisk, sprogligt, socialt og følelsesmæssig, som er en forudsætning for leg og læring. 
Jeg håber I vil genoverveje lukningen af Møllelængens Børnehave. 
 
Mvh 
 
Hanne Märcher 
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Fra: Jacob Munche <jm@webnorth.com>
Sendt: 28. maj 2024 12:09
Til: BUFKP ARC Høring
Emne: [EKSTERN] Møllelængens børnehave

Til Københavns Kommune 

  

Jeg skriver for at udtrykke min dybeste bekymring over den foreslåede lukning af Møllelængens 
Børnehave, en institution der har haft en uvurderlig positiv indvirkning på vores søns liv og vores 
families velbefindende. 

  

Da vores dreng begyndte i sin første børnehave, oplevede vi store udfordringer. Vi var ganske 
utilfredse med den pædagiske indsats vi så (og det har vi prøvet I andre instiutioner/tilbud vi har set 
og hørt om – der er langt mellem højkvalitetstilbud til vores børn). Vester nægtede at gå ind og 
tilbragte ofte halve til hele timer i garderoben, hvor han klamrede sig til os, uvillig til at deltage i 
aktiviteterne. Denne situation var hjerteskærende og påvirkede hele vores families hverdag og trivsel. 

  

Efter nøje overvejelse besluttede vi at skifte børnehave til Møllelængens Børnehave. Resultatet var 
intet mindre end mirakuløst. Allerede efter en uge kunne vi se en markant forskel. Vores søn begyndte 
at føle sig tryg og engageret i både relationer med andre børn og voksne. Denne tryghed og de 
relationer, der blev etableret, fortsatte med at blomstre, og vi er uendeligt taknemmelige for, at vi 
valgte Møllelængens Børnehave. 

  

Møllelængens Børnehave udmærker sig på flere måder: 

 Høj andel af uddannet personale 
 4 ud af 6 medarbejdere er uddannede pædagoger, hvilket sikrer en høj kvalitet i omsorgen og 

pædagogikken. 
 Lav personaleomsætning og lavt sygefravær 
 Personalet består af erfarne, engagerede individer med langvarige ansættelser, hvilket skaber 

stabilitet og kontinuitet for børnene. 
 Stor søgning og høj belægning 
 Børnehaven er meget populær og har en konstant høj belægning, hvilket vidner om dens gode 

omdømme i området. 
 Overflytninger fra andre institutioner: flere forældre vælger at flytte deres børn til 

Møllelængens Børnehave fra andre institutioner, hvilket understreger dens kvalitet og 
betydning. 

 Pædagogisk tilsyn med 0 anmærkninger: Gennem flere år har børnehaven fået “vedlighold” 
ved pædagogisk tilsyn. 
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 Divers børnegruppe med plads til børn med særlige behov: Børnehaven er inkluderende og 
tilbyder plads og støtte til børn med særlige behov. 

 En vild naturgrund på 5000 m² lige op ad Vestskoven i Albertslund: Den unikke beliggenhed 
giver børnene mulighed for at udforske og lære i et naturligt miljø. 

 32 glade, beskidte børn, som stortrives, plus glade og taknemmelige forældre: Møllelængens 
Børnehave er hjemsted for en gruppe børn, der hver dag går hjem fyldt med glæde, tryghed og 
nye oplevelser. 

  

Lukningen af Møllelængens Børnehave vil have alvorlige konsekvenser for mange familier og især for 
børnene, der har fundet en tryg og stimulerende hverdag her. Jeg beder jer inderligt om at overveje 
denne beslutning grundigt og tage hensyn til de mange positive aspekter, som denne børnehave 
bringer til vores lokalsamfund. 

 

 

Best regards,  
 
Jacob Munche Spardahl 
COO 
 
+45 28 19 44 66 
jm@webnorth.com 
LinkedIn 
 

o  at beskytte dine pe sonlige oplysninge  ha  M c osoft Off ce fo h nd et automa isk download af de te  
bi lede f a n e nettet  

webnorth.com 
Strandgade 70, 1. Sal, 1401 København 
info@webnorth.com 
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Fra: Jessica Nguema <jenguema@gmail.com>
Sendt: 22. maj 2024 21:07
Til: BUFKP ARC Høring
Emne: [EKSTERN] Bevar Møllelængens Børnehave

Date:  
22/05/2024 
 
Senders:  
Thomas Collin and Jessica Nguema 
Lyongade 17A, 2.3  
2300 Copenhagen 
 
Subject: Letter of support for Møllelængens Børnehave 
 

To whom it may concern,  
 
My name is Thomas Collin, and I am the father of Charles Collin Nguema, who currently attends 
Møllelængens Børnehave, and has done so since August 2022. My wife Jessica and I would like to share 
our concern relating to the sad news from Københavns Kommune that this institution may soon close.  
 
Our son Charles has bilingual parents (French and English speaking at home), and also has to speak 
Danish in his everyday life. Learning three languages simultaneously has been challenging for Charles, 
who was late in developing good communication, which in turn led to frustrations for him. These at times 
manifested themselves in the form of aggression, anger, or (most commonly) excessive energy.  
 
Despite their best efforts, pedagogues in Charles’ previous institution (Integreret Institution Elverhøj) often 
struggled to control him, and admitted themselves that the institution was not allowing Charles to thrive.  
 
As a result, we moved Charles to his current school, Møllelængens Børnehave, on the idea that the 
smaller classroom sizes, and the opportunity to go to the forest every second week, would benefit his 
development.  
 
The positive changes in Charles were immediate, and we as parents are convinced that our Charles 
could not be the well rounded, happy little boy he is today, without the amazing work from his 
teachers in Møllelængens Børnehave, and the welcoming, enriching environment that this institution 
offers.  
 
Part of the discussions we had with Møllelængens Børnehave on Charlie’s development also led to a 
suggestion from the staff that we test his hearing, which has led to us finding fuild in his ears, for which he 
will now undergo treatment. This would have remained undiagnosed if it wasn't for the close attention from 
the institution’s staff.  
 
The forest school itself is wonderful, and provides plenty of space and fresh air for our boy to thrive and 
exert himself both physically and spiritually. Every day, Charles talks to us of a new discovery, or of a new 
experience he has had whilst outdoors. 
 
The class sizes, and the quality of the classroom-based activities are also excellent. There is enough 
space for the pedagogues to not only supervise Charles, but actively care for him, encourage him, and to 
provide him with the tools to be a thriving member of his class. Recently Charles has fallen in love with the 
band “Queen”, and every day he talks about how he and his class have “sung like Freddie Mercury”, and 
this is actively encouraged by enthusiastic teachers. He is having so much fun.  
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Finally, the staff is really encouraging for us as parents (even non-Danish speaking parents) to actively 
participate in school life, and to contribute to the development plan of our child. This high quality interaction 
is, to us as non-Danes, something we are infinitely grateful for, and is one of the most positive things about 
our life in Denmark. It is also really positive to see a diverse pool of pedagogues in such a small institution - 
something that again, we really value.  
 
We look forward to sending our brand new daughter, Chloé, to the same intuition one day.  
 
This is why we are so saddened to hear that this wonderful institution may soon close. The quality of public 
schooling in Denmark is well-documented and advertised internationally, but we could never have hoped to 
have such a range of choices to cater to the specific need of our son.  
 
Møllelængens Børnehave, and the specific options that it presents to parents like us, should be 
something that the Danish schooling boards should be proud of, and it is truly upsetting to think that such 
wonderful infrastructure could someday become a thing of the past.  
 
We fully extend our support to Christina and the team at Møllelængens Børnehave, and sincerely hope that 
the parties responsible do reconsider this decision.  
 
Yours faithfully 
 
Thomas Collin and Jessica Nguema 
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Fra: Julie Zerlang <j.zerlang@icloud.com>
Sendt: 31. maj 2024 09:33
Til: BUFKP ARC Høring
Emne: [EKSTERN]  Høringssvar vedrørende nedskalering

Til Københavns Kommune, Børne- og Ungdomsforvaltningen 
 
Vi, som forældre til et barn i Møllelængens Børnehave, en af de lukningstruede delvis-
udflytterbørnehaver, ønsker hermed at udtrykke vores bekymring og modstand mod den foreslåede 
lukning. 
 
Vores Erfaringer med Møllelængens Børnehave 
 
Møllelængens Børnehave har et enormt engageret, fagligt dygtigt og hjertevarmt personale, der har 
skabt et trygt og stimulerende miljø for vores barn. Her oplever vi glade børn, der elsker deres tid i 
skoven, og et miljø uden mobning. Personalet er ikke blot dedikeret, men har også over mange år 
opbygget værdifulde traditioner, som bidrager til børnenes trivsel. 
 
Vores barn har tidligere gået i Københavns største institution, hvor mistrivsel grundet høje børnetal, 
konstant skiftende personale og mange forskellige vikarer var en daglig udfordring. I Møllelængens 
Børnehave møder vi tryghed og stabilitet, hvor personalet kender hele vores familie og har tid til både 
børn og forældre. 
 
Problemer med Udbud af Buskørsel 
 
Vi er blevet opmærksomme på, at en væsentlig årsag til de høje driftsomkostninger for 
udflytterbørnehaverne er det seneste fejlslagne udbud af buskørsel, hvor kommunen kun modtog et 
enkelt tilbud. Som professionel inden for tilbudsgivning og offentlige udbud finder jeg det 
besynderligt, at kommunen har accepteret en tredobling af prisen i stedet for at annullere udbuddet 
og engagere sig i dialog med de lokale vognmænd for at finde en økonomisk forsvarlig løsning. 
 
Lovgrundlag for Annullation af Udbud 
 
Ifølge Udbudslovens § 161 kan ordregiver annullere en udbudsprocedure, hvis de modtagne tilbud 
ikke er økonomisk fordelagtige eller overstiger ordregivers budget. Den nuværende situation, hvor de 
høje omkostninger truer nogle af kommunens mest værdifulde institutioner, kan næppe betragtes 
som økonomisk fordelagtig. 
 
Manglende Støtte til Lokale Virksomheder 
 
Hvorfor har kommunen ikke søgt at støtte lokale virksomheder i at danne konsortier til dette udbud? 
Vi er opmærksomme på, at et krav i udbuddet var, at busserne skulle køre på el. Det virker som om 
kommunens behov for at opfylde dette krav har overskygget de praktiske realiteter på markedet. Skal 
vores naturbørnehaver virkelig lukke, fordi kommunen prioriterer at opfylde et krav om el-busser, som 
markedet endnu ikke er klar til at levere på en økonomisk forsvarlig måde? Hvordan kan dette 
forsvares, når det går ud over børnenes trivsel og adgang til naturen? 
 
Vigtigheden af Naturbørnehaver 
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VIVE’s rapport om børns trivsel i Danmark understreger, at pædagogiske miljøer, der inkluderer 
naturen, kan have en positiv indvirkning på børns mentale og fysiske velbefindende. Naturen skaber 
et mindre stressende miljø og giver børnene plads til at udforske og lære i deres eget tempo. En 
undersøgelse af Vita Nielsen og Bent Vigsø dokumenterer, at børn i naturbørnehaver udvikler bedre 
motoriske færdigheder, opmærksomhed og opfindsomhed, samt har færre sygedage 
(https://bupl.dk/boern-unge/find-artikler/skovboernehaver-udeliv-er-bare-
bedre)(https://www.vive.dk/da/temaer/boern-og-unges-trivsel/). 
 
Spørgsmål til Kommunen 
 
Hvordan har kommunen sikret tilstrækkelig og bred kommunikation med de lokale vognmænd inden 
udbuddet af buskørsel? Har kommunen tilstrækkeligt vurderet mulighederne for at reducere 
omkostningerne uden at lukke vigtige institutioner? 
 
Andre Vigtige Overvejelser 
 
Nyere mediedækning har vist, at der er stor bekymring blandt pædagoger og forældre over de 
planlagte lukninger af daginstitutioner i København, herunder mange udflytterbørnehaver. Det er 
blevet påpeget, at nedlæggelsen af disse institutioner vil have en negativ indvirkning på børns trivsel 
og læringsmiljø, især i områder som Nørrebro, der allerede mangler grønne områder 
[oai_citation:3,Lukker dagsinstitutioner: ”Vi forsøger at gøre det skånsomt” | TV 2 
Kosmopol](https://www.tv2kosmopol.dk/koebenhavn/lukker-dagsinstitutioner-vi-forsoeger-at-
goere-det-skaansomt). 
 
Afsluttende Opmærksomhed 
 
Nørrebro er det mindst grønne område i København, og alligevel er det her, de fleste lukningstruede 
børnehaver findes. Vi vil kraftigt opfordre kommunen til at revurdere beslutningen om lukning af disse 
institutioner, som spiller en afgørende rolle i børns trivsel og udvikling. 
 
Vi håber, at vores høringssvar vil blive taget i betragtning, og at kommunen vil finde en løsning, der 
ikke indebærer lukning af vores højt værdsatte børnehaver. 
 
Med venlig hilsen, 
 
Anders og Julie Zerlang-Landau 
Amagerbrogade 10, 2tv 
2300 København S 
Tlf: 93890510 
Forældre til et barn i Møllelængens Børnehave 
 
--- 
 
Vi håber, at dette høringssvar klart og overbevisende formidler vores synspunkter og bekymringer. 
Hvis der er behov for yderligere information eller diskussion, står vi til rådighed. 
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Til Børne og Ungdomsforvaltningen 
 
Hermed fremsendes høringssvar ang. lukningen af en række institutioner i København - bl.a. 
Møllelængens Børnehave.     
 
--  
Lene Rudbæk Aarup 
Journalist (DJ), cand.public. i sociologi 
 
Søkildevej 31 
5700 Svendborg 
lene.r.aarup@gmail.com 
tlf. 25 33 32 27 



Vi hedder Le e Rud æk Aarup og Jeppe Fu der, og vi er forældre til As jør , so  gik i Møllelæ ge s 
Bør ehave på A ager fra ju i  til de e er .  

Vi lev dy t hokerede, ja faktisk sorgfulde, da vi hørte o , at Møllelæ ge s Bør ehave er udpeget til at 
skulle lukke. Vores første reaktio  var, at det er e  kæ pe fejl. Vi forstår ga ske e kelt ikke, at a  vælger 
at lukke e  så velfu gere de ør ehave.  

As jør  stoppede i ør ehave , fordi vi valgte at flytte ud af ye . Og faktisk var det, at ha  skulle forlade 
ør ehave , oget af det sværeste ved vores eslut i g o  at flytte. Ku e det være uligt at fi de e  lige 

så god ør ehave ed lige så stort hjerteru ?  

Vi havde æste  e  slags kærestesorg over at sige farvel, og vi tør slet ikke tæ ke på, hvor svært det å 
være for de forældre, der u har fået at vide, at deres ar  skal fi de e  y ør ehave. Vi har ge e  vores 

ør  erfari ger ed tre i stitutio er på A ager, og Møllelæ ge s ør ehave er så klart det sted, vi har 
været gladest for. Vi har fra starte  ku et ærke, at de voks e var glade for As jør  og vi e versa. Et 
ekse pel er, at As jør  flere ga ge i lø et af si  vuggestuetid var ked af at live afleveret – faktisk o /off 
helt fre  til ha  startede i ør ehave.  

Det har ha  ikke været e  e este ga g i ør ehave . 

Vi forældre er egge opvokset på la det, og ulighede  for, at As jør  ku e ko e i skove , var helt 
perfekt. At det fu gerede således, at ha  skiftevis var i skove  og i ye  var eget praktisk, især år a  
so  fa ilie ed to fuldtidsjo s skal have hverdage  til at gå op. Det var faktisk det edste fra egge 
verde er ed asser af udeliv og frisk luft i ature  og sa tidig livet i ye  ed ulighed for kreative 
sysler. Ej at forgle e det helt lavpraktiske i at lægeaftaler, ta dlæge osv. ku e pla lægges i y-uger e. 

Vi har oplevet, at As jør  ke der pla ter, so  vi ikke har lært ha  o , og at ha  er levet fortrolig ed 
ature  på e  åde, ha  ikke ville være levet, hvis ha  havde rugt al si  tid i ye . Sa tidig har 
ør ehave  ofte været på la ge gåture i ature  – oget vi også oplever so  op yggeligt hos et lille ar . 

Vi har derfor været glade for at ku e give ha  oplevelser ed atur ge e  ør ehave . At ør ehave  i 
skove  havde e  kæ pe gru d, so  ør e e ku e lege frit på, har også været et kæ pe plus.  

I e  tid, hvor forældre ofte kritiseres for at overvåge deres ør  for eget og kravle ed op i rutsje a er e, 
er det etop et sted so  Møllelæ ge s Bør ehave, der er rug for. Her ka  ør e e udfordre sig selv, lege i 
træer e, og det gør de  selvstæ dige og giver de  selvtillid.  

Vi har også været e or t glade for de voks e i Møllelæ ge s Bør ehave. De øder altid ed et s il, og 
sa ar ejdet er super godt. Der er altid e  god ste i g i ør ehave , og oget, vi særligt har idt ærke i, 
er, hvor sta il vokse gruppe  er. So  sagt har vi haft ør  i tre forskellige i stitutio er, og i Møllelæ ge s 
Bør ehave var det de sa e voks e, der var der hver dag. A dre steder har vi alt for ofte ødt ye 
a sigter – ogle ga ge flere ga ge o  uge  – så det er os ko plet uforståeligt, at a  vælger at lukke et så 
sta ilt sted, da det har stor etyd i g for ør e e at øde de sa e hver dag.  

As jør  er e  tryg dre g, og det er vi sikre på, at de voks e i Møllelæ ge s Bør ehave har spillet e  vigtig 
rolle i. Derfor var det også let for ha  at skifte ør ehave, da vi flyttede – ha  ved, at voks e vil ha  det 
godt, og det har ha  i høj grad lært i Møllelæ ge s Bør ehave . De har set ha  so  de , ha  er, og 
for ået at udfordre ha  på de rigtige pu kter. Vi følte også, at de helt oprigtigt var kede af, at vi flyttede.  

Med a dre ord: As jør  har ikke are været et u er i række , de voks e holdt af ha , og såda  er det i 
Møllelæ ge s Bør ehave – der er et fa tastisk ærvær, so  a  ikke fi der a ge steder. Det har også 



oget at gøre ed, at der er tale o  e  lille ør ehave, hvilket vi ser so  eget værdifuldt for ør e e. Vi 
føler re t faktisk, at vi alle ke der hi a de  – ør , forældre og voks e i ør ehave . Det er e or t trygt at 
se de sit ar  såda  et sted he . 

Det gjorde især i dtryk på os, at As jør  lev se dt så fi t afsted, da ha  stoppede i ør ehave . De voks e 
havde virkelig gjort e  i dsats for at give ha  e  god afslut i g ed e  perso lig lille og, hygge og eget 
a det. Det var vi so  forældre eget tak e elige for.  

Vi hå er i derligt, at  heldige ør  fre over får ulighed for at gå i Møllelæ ge s Bør ehave.  

Kø e hav  har ikke rug for større i stitutio er ed skifte de perso ale. Kø e hav  har rug for atur og 
sta ilitet. Det hå er vi virkelig, at ko u e  vil lytte til. Husk, at det her ha dler o  ør e e. Bør  ør 
altid ko e over øko o ie , og vi har svært ved at tro, at det skal give et edre ør eliv at de proppes i d 
i store i stitutio er ed asser af vikarer og a gel på udda et perso ale.  

Med ve lig hilse  

Le e og Jeppe 
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Kære beslutningstagere. 
 
Mit navn er Maria og jeg er forælder til en dreng, som i 2,5 år har haft sin daglige gang i Møllelængens 
Børnehave. Han har et år endnu, og jeg er simpelthen så ked af, at hans institution er indstillet til 
lukning. Både for hans skyld i hans sidste børnehaveår, men ikke mindst for fremtidige børn, som ville 
have glæde af den skønneste børnehave! 
 
Jeg er vokset op i provinsen og har selv haft glæde af at gå i en børnehave hvor åbne vidder og naturen 
var en del af min dagligdag. Som byboer boende i en lejlighed, vil jeg gerne tilbyde mit barn de samme 
muligheder og oplevelser, som jeg selv er vokset op med. 
 
Mit barn har høj arousel, hvorfor jeg kan mærke, at det gavner ham at være i en lille institution, hvor 
personalet ser ham, anerkender og forstår ham, og hvor han har mulighed for at stimulere sin sanser. 
 
Når jeg afleverer min søn, bliver jeg altid glad, da han hver dag mødes af en voksen, som sender ham 
det største smil og viser en oprigtig interesse for alt lige fra; var det hyggeligt hos mormor i 
weekenden? Sikke en spændende ting du har dér - vil du fortælle mig lidt om den? Eller noget helt 
tredje... Smilet og varmen er ikke kun forbeholdt ham, og som forælder bliver man også altid mødt på 
samme måde. 
 
Jeg håber, at I vil genoverveje lukningen af Møllelængens Børnehave, da der simpelthen må og skal 
være plads til en lille udflytterinstitution på Østamager. 
 
De bedste hilsner / best regards 

 

 
 
Maria Schumann 
Fotograf 
 
M: +45 22 42 52 43 
W: mariaschumann.com 
 
Siljangade 1, 3G 
2300 København S  
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Why fix it, if it isn’t broken?? 
 
Mit navn er Pia Soelberg, og jeg har ha  nær lknytning l Møllelængens Børnehave i mere end 20 år, så er jeg nu 
berørt og oprørt? JA!! 
 
Min søster, May Soelberg var leder af stedet i mere end 25 år, og hun har skabt denne perle - i folkemunde Verdens 
bedste børnehave. Stedet har al d været præget af glade børn, glade forældre, stabilt og lfreds personale og ikke 
mindst er der her skabt og formet trygge, stærke og harmoniske børn, som e erfølgende går ud i samfundet rig g 
godt klædt på l en noget hårdere verden med forståelse, empa  og rummelighed. Børn og deres forældre bliver 
mødt med kærlighed og vejledning på den bedst tænkelige måde! Og det er grundtanken her!! Der l kommer, at 
disse københavnerbørn her får mulighed for at komme ud i naturen, lære af og om naturen - og den mulighed er helt 
uvurderlig i forhold l deres videre udvikling både som individer, men også som samfundsborgere. 
 
At man nu overvejer at lukke denne perle og andre ligeså fremragende ins tu oner er helt uforståeligt. Det her 
drejer sig ikke kun om tal men om frem dens mennesker; det ser desværre ud l, at man på borgen glemmer de e 
alt for o e!! 
 
Mit eget lhørsforhold og kendskab l stedet er de e: 
 
Har været ansat som vikar af flere omgange. 
Har ha  et nært forhold l min nu afdøde søster, som skabte ånden, tradi onerne og kulturen her og har derfor hørt 
om ups and downs (og har givet besyv med) gennem alle årene - og alt det gode føres heldigvis videre nu af den 
nyligt ltrådte leder. 
Har ha  1 barnebarn, som nu er 15 år og har nu 2 børnebørn på 5 år i ins tu onen. 
Har en da er, som er ansat i ins tu onen. 
Har flere familiemedlemmer, hvis børn har gået der. 
Har mange egne venner + mine børns venner, hvis børn har gået der. 
 
ALLE de børn (hvoraf mange er voksne nu), som jeg kender l, sendes ud i livet rig g godt rustede, de klarer sig 
fremragende i alle livets indimellem hårde situa oner - og alle de børn og deres forældre husker lbage på den i 
Møllelængens som noget rig g rig g godt og værdifuldt. 
 
Begå ikke en fejl, som I vil komme l at fortryde bi ert!! Det her berører rig g mange familier i Københavns 
kommune. 
 
Venlig hilsen og med håb om at blive hørt 
 
En bekymret mormor 
 
Sendt fra min iPhone 
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Jeg hedder Sofie Dreyer Mikkelsen og er nærtstående til Ophelia i Møllelængens Børnehave på 
Amager. Jeg er chokeret over, at børnehaven nu er indstillet til lukning, og uddyber i det følgende 
min begrundelse herfor.  
 
Jeg har selv en datter, Vesper, i udflytterbørnehaven Transformeren. Vores familie har truffet et 
meget bevidst valg om at vores børn skal gå i en børnehave, hvor de hver dag kommer tættere på 
naturen.  
 
Jeg er rystet over Københavns Kommune annoncering af et besparelsesforlag, der vil lukke 10 
udflytterbørnehaver og ramme yderligere 23 institutioner. 
 
Forslaget vil efterlade en fattigere generation af børn.  
 
Udflytterbørnehaver, der hver tager børnene helt tæt på skov, sø og dyreliv, er en helt 
grunlæggende faktor for at fremme børns naturforståelse.  
 
Vi er i forvejen ikke just verdensmestre til at bruge naturen, og vores børn lider under det. 
Således har halvdelen af landets børn mellem 2-6 år aldrig brændt sig på en brændenælde. 
 
Vi er allerede godt i gang med at miste en helt grundlæggende forståelse af naturen omkring os. 
Med forslaget lægges der op til at tage endnu et skridt mod en verden uden naturforståelse og 
dermed ingen respekt for den. 
 
Jeg henviser i den forbindelse til følgende forskningsoversigt, der kan opsummeres i følgende: 
 
"En ny forskningsoversigt fra Center for Børn og Natur viser, at børn som møder naturen i deres 
daginstitutioner både bliver sundere og stærkere, har mindre tendens til sukkersyge, sover bedre 
og er mindre syge. Samtidig trives de bedre. Nyere forskning antyder også, at de grønne 
omgivelser kan give en bedre forståelse, når børnene senere i livet udfordres i de 
naturvidenskabelige og matematiske fag." 
 
Kilde: https://groennespirer.dk/files/media/document/forskningsoversigt-dagstilbudsarbejde-
med-boern-i-naturen.pdf 
 
Jeg håber meget, at fornuftige folk på rådhuset kan se, i hvilken grad det er komplet meningsløst 
at fratage børn en helt grundlæggende viden om naturen. Og samtidig give børnenes forældre en 
god grund til ikke at flytte væk fra byen. 
 
Med venlig hilsen og med en stærk opfordring om at forkaste forslaget  
 
Sofie Dreyer Mikkelsen  
 
Jeg beder om en bekræftelse på at mit høringssvar er modtaget.  
 
Sendt fra min iPhone 
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Hermed fremsendes høringssvar på vegne af den samlede forældregruppe i Møllelængens 
børnehave. 
 
Ulla Morgenthaler,  forperson i forældrebestyrrelsen  



Høringssvar om indstilling til lukning af Møllelængens
Børnehave, Store Mølle Vej 44, st. Th., 2300 København S
På vegne af den samlede forældregruppe

Vi har med stor frustration og fortvivlelse modtaget beskeden om, at vores højt elskede
institution, Møllelængens Børnehave, er blevet indstillet til lukning. Det kan vi på ingen måde
få til at passe med det, som I ellers lover, at I vil tilbyde Københavns børn, også i fremtiden –
et sundt og mangfoldigt børneliv i institutioner, hvor kvaliteten og fagligheden er i top.

En af grundstenene i vores velfærdssamfund er et mangfoldigt udbud af institutionsformer,
der betyder, at vi - særligt her i kommunen - favner mange behov og værdier, hvor borgerne
kan vælge de løsninger, der passer dem bedst. Hvis forslaget om at lukke et flertal af små
udflytterbørnehaver gennemføres, vil konsekvensen i fremtiden være, at forældrene i
Københavns Kommune får et ringere udvalg af pasningstilbud til deres børn. I vores
forældregruppe vil det i stor udstrækning betyde, at vi enten vælger at overflytte til private
pasningstilbud eller flytter helt ud af byen, hvor vores børn fortsat kan indgå i mindre
børnefællesskaber og samtidig få alle de åbenlyse fordele ved naturens påvirkning. Derfor
skal I politikere være meget opmærksomme på de konsekvenser, som de fremlagte
strukturforslag kan få i og for kommunen.

Møllelængens Børnehave er en fantastisk oase, som opfylder de kriterier, som kommunen
opstiller som kvalitetskriterier:

- Høj andel af uddannet personale (4/6 personaler er pædagoguddannede)

- Langvarige ansættelser

- Pædagogisk tilsyn med 0 anmærkninger igennem flere år

- Velinkluderende divers børnegruppe

- En vild naturgrund på 5000 m² lige op ad Vestskoven i Albertslund

- 32 glade, beskidte børn, som stortrives, samt glade og taknemmelige forældre

Trygge rammer



I Møllelængens Børnehave bliver man mødt af kompetente, rolige, nærværende og fagligt
dygtigt personale. Vi mærker den høje andel af uddannet personale og stabiliteten i
medarbejdergruppen i relationerne, de skaber til vores børn. Trygheden og roen, som er en
grundstemning i vores børnehave, og den positive måde pædagogerne udfordrer vores
børns udvikling, er vi umådeligt taknemmelige og trygge ved. De tager højde for det enkelte
barns udviklingspotentiale. Vi forældre og børnene mødes samtidig med en stor
menneskelig og familiær relation. Det medfører også en høj grad af forældreengagement og
generelt et højt forældresamarbejde. Det høje forældresamarbejde og de små rammer evner
at danne en holistisk støtte for vores børn, hvor de oplevelser/det, der fylder for barnet i
hjemmet, deles med de voksne i Møllelængens Børnehave og omvendt. Det medfører en
mere relevant og tættere relation, børn og voksne imellem.

Fagligheden, stabiliteten og størrelsen - altså kvaliteten af Møllelængens Børnehave -
betyder, at børnehaven har en høj belægning. Der er forældre med børn i Møllelængens
Børnehave, der selv har gået i børnehaven. Vi har tidligere medarbejdere, der kommer
tilbage med deres egne børn. De, som har mindre søskende, får lov at gå sammen med
søstre og brødre. Familierne bliver og vælger Møllelængens Børnehave til. Derudover er der
i børnegruppen en del “overflyttere” fra andre børnehaver repræsenteret (dem har der været
en del af gennem årene). Flere kan berette om deres oplevelser med overflytningerne til
Møllelængens Børnehave:

“Efter en hjerteskærende og svær tid i en anden børnehave besluttede vi at skifte til Møllelængens
Børnehave. Resultatet var intet mindre end mirakuløst. Allerede efter en uge kunne vi se en markant
forskel på vores søn. Vester begyndte at føle sig tryg og engageret i både relationer med andre børn
og voksne. Denne tryghed og de relationer, der blev etableret, er fortsat med at blomstre, og vi er
uendeligt taknemmelige for, at vi valgte at stole på vores intuition og vælge Møllelængens
Børnehave.” (Alexandra M. Spardahl, mor til Vester).

Divers børnegruppe

Størrelsen på Møllelængens Børnehave samt den ovenud kvalificerede personalegruppe
skaber en institution, der har plads til alle børn - ‘lige’ som ‘skæve’. Børnegruppen rummer
børn med forskellige kulturelle baggrunde, diagnoser og sprogindsatser. Dette opleves som
en ressource, hvor alle får mulighed for at byde ind med lige netop deres måde at være i
verden på. Forældre til børn med særlige udfordringer fortæller om børn, der har fundet en
plads i gruppen, og som gives optimale betingelser for udvikling, fysisk som mentalt:

“Overflytningen til Møllelængens Børnehave har haft en enorm betydning for min søn Villy. Han har et
betydeligt synshandicap, og hans første børnehave havde ganske simpelt ikke rammerne til at møde
hans behov. Det har Møllelængens Børnehave, med deres små indendørs rammer, kun 32 børn og



den store, fantastiske naturgrund. Disse trygge rammer har uden tvivl betydet, at Villys udvikling og
generelle trivsel nu er, som den skal være.” (Ulla Morgenthaler, mor til Villy).

På trods af andelen af børn med behov for særlige indsatser er der en meget lav andel af
skoleudsættelser (to på fire år). Dette vidner om, at Møllelængens Børnehave er med til at
forme nogle sunde, selvstændige børn med en god portion selvtillid.

Skov

Hvor mange udflytterbørnehaver bliver kørt ud til en park eller et grønt frimærke, udmærker
Møllelængens skovafdeling sig ved faktisk at være en kæmpe grund i skoven. Vores
naturgrund er stor, vild og vidunderlig. Skoven er hele vejen rundt om den og er også en stor
del af børnenes hverdag. Grunden giver vores bybørn en unik mulighed for at komme ud at
prøve deres kroppe af - klatre, løbe, tumle, finde på m.m. uden pladsbegrænsninger eller
forud determinerede legepladser, der indbyder til én slags leg. Den daglige omgang med
naturen er med til at vise vores børn vigtigheden af at tage ansvar for og passe på naturen.
En vigtig læring i en tid, hvor klimakrisen presser sig på. Børnene er ofte på ture i skoven,
ned til den nærliggende sø eller til naturværkstedet Herstedhøje, hvor de kan bestige
Benbrækker-bjerget og tale med naturvejlederne i det tilhørende naturcenter. Børnene får
lov at mærke og opleve det, som al forskning peger på, at naturen i sig selv har en positiv,
udviklende og beroligende påvirkning for vores kroppe og sind - voksne som børn. Det
nulstiller vores system og åbner vores sanser. Vil I virkelig fjerne muligheden for, at
byfamilierne i København kan vælge naturen til for deres børn, medmindre de tilfældigvis har
råd til at have et lækkert sommerhus på landet?

Bevar Møllelængens Børnehave

I en tid, hvor der er himmelråbende mangel på uddannet personale i daginstitutionerne, samt
et stigende problem med sygefravær og mistrivsel, synes vi, det er absurd at lukke en
institution, der har formået at holde stand mod netop denne tendens. Dette er et tydeligt
bevis på Møllelængens kvalitet – en institution, hvor både børn og medarbejdere føler sig
set, hørt og anerkendt for netop deres ressourcer. Et sted der tilbyder grønne rammer om
børn og voksne. Altså et sted i trivsel.

Vi opfordrer derfor til at genoverveje, hvorvidt en permanent lukning af en bundstabil
institution, der lever op til alle kvalitetskrav, kan forsvares, når man tager den minimale
besparelse i betragtning. Forskningen har igennem mange år peget entydigt på, at det
betaler sig, ikke kun menneskeligt, men i dén grad også økonomisk, at investere i



gode og sunde børneliv. Hvis vi sætter massivt ind i de formative år og giver vores børn de
bedste betingelser for at vokse op med et veludviklet blik for menneskelig diversitet, nærhed
og omsorg og frihed under ansvar, skaber vi robuste medborgere, som bidrager positivt til
samfundet, og som er klar til at møde livets udfordringer med oprejst pande.

At bevare Møllelængens Børnehave vil være en investering i gode og sunde børneliv og et
kæmpe incitament for at få flere børn til København og at de børnefamilier, der allerede er i
København, bliver boende.

Vi, den samlede forældregruppe, opfordrer jer hermed på det kraftigste til at komme til
fornuft, anerkende vores gode argumenter og til at droppe en lukning af Møllelængens
Børnehave.
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Fra: BUFKP ARC Høring
Sendt: 3. juni 2024 15:33
Til: BUFKP ARC Høring
Emne: VS: [EKSTERN] klage over lukning af børnehave.

Fra: Sabrina Andersen <sabrina.andersen91@gmail.com>  
Sendt: 13. maj 2024 13:17 
Til: BUFKP presse <presse@buf.kk.dk> 
Emne: [EKSTERN] klage over lukning af børnehave. 

  

Hej  børne og ungdomsforvaltning. 

Jeg skriver til jer da jeg vil klage over at I har skrevet på københavns kommunes hjemmeside at I vil lukke 
Møllelængens børnehave,min mor  arbejder i Møllelængens børnehave og har hun gjort i lidt over 8 år nu så hun 
kender børnene rigtig godt og ved at de ikke vil kunne klare at blive   flyttet til store børnehaver for der er 12 børn 
som har brug for faste og trygge rammer som en lille børnehave kan give dem og børnene er utrolig glade for at gå i 
Møllelængens børnehave hvor personale giver dem den tryghed og stabilitet som børnene har brug for og kan de 
kun få i den børnehave da forældre og børn er glade for det store arbejde personalet gør i Møllelængens børnehave 
for at børnene skal have en god ,tryg og sjov hverdag. De fleste af børnene har meget svært ved forandringer og 
derfor er det bedst at I lader børnehaven forblive åben så børnene kan blive der hvor de føler sig trygge, glade og 
hvor der er tid  til at være der for alle børn som der jo ikke ville være i en stor institution, da børn som er stille og 
forsigtige hurtigt bliver overset i store børnehaver og det vil min mor og jeg gerne  undgå kommer til at ske så derfor 
har vi et  STORT ønske om at I lader Møllelængens børnehave forblive åben  

Med venlig hilsen  

Lonnie og Sabrina 

  

  
Ref:MSG12481827 
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Fra: Sabrina Andersen <sabrina.andersen91@gmail.com>
Sendt: 31. maj 2024 12:00
Til: BUFKP ARC Høring
Emne: Re: [EKSTERN] klage over lukning af børnehave.

tak for din mail  
håber virkelig på at klagen gør sådan at møllelængens børnehave ikke bliver lukket da det er en 
fantastisk god institution og det er rart for børnene at det er en børnehave hvor personalet virkelig går 
højt op i at give børnene en tryg, sjov og god dagligdag. 
Med venlig hilsen Sabrina Andersen 
 
Den tirs. 28. maj 2024 kl. 23.31 skrev BUFKP ARC Høring <buf_arc_hoering@kk.dk>: 

Tak for din henvendelse vedrørende nedskaleringssagen.  

Du har fremsendt et høringssvar til sagen, og dette vil blive fremlagt til den politiske behandling i Børne- 
og Ungdomsudvalget d. 19. juni. Du kan se materialet til mødet på Kommunens hjemmeside d. 12. juni. 

  

Du kan læse mere om nedskaleringen af dagtilbud i Københavns Kommune her: Få svar på spørgsmål om 
nedjusteringer af daginstitutionspladser | Københavns Kommunes hjemmeside (kk.dk) 

  

Med venlig hilsen 

Administrativt Ressourcecenter 

Børne- og Ungdomsforvaltningen 

Københavns Kommune 

  

Fra: Sabrina Andersen <sabrina.andersen91@gmail.com>  
Sendt: 13. maj 2024 13:17 
Til: BUFKP presse <presse@buf.kk.dk> 
Emne: [EKSTERN] klage over lukning af børnehave. 

  

Hej  børne og ungdomsforvaltning. 

Jeg skriver til jer da jeg vil klage over at I har skrevet på københavns kommunes hjemmeside at I vil 
lukke Møllelængens børnehave,min mor  arbejder i Møllelængens børnehave og har hun gjort i lidt 
over 8 år nu så hun kender børnene rigtig godt og ved at de ikke vil kunne klare at blive   flyttet til store 
børnehaver for der er 12 børn som har brug for faste og trygge rammer som en lille børnehave kan 
give dem og børnene er utrolig glade for at gå i Møllelængens børnehave hvor personale giver dem 
den tryghed og stabilitet som børnene har brug for og kan de kun få i den børnehave da forældre og 
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børn er glade for det store arbejde personalet gør i Møllelængens børnehave for at børnene skal have 
en god ,tryg og sjov hverdag. De fleste af børnene har meget svært ved forandringer og derfor er det 
bedst at I lader børnehaven forblive åben så børnene kan blive der hvor de føler sig trygge, glade og 
hvor der er tid  til at være der for alle børn som der jo ikke ville være i en stor institution, da børn som 
er stille og forsigtige hurtigt bliver overset i store børnehaver og det vil min mor og jeg gerne  undgå 
kommer til at ske så derfor har vi et  STORT ønske om at I lader Møllelængens børnehave forblive 
åben  

Med venlig hilsen  

Lonnie og Sabrina 

  

  

Ref:MSG12481827 
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Fra: Sigurd Damgaard <sigurd.damgaard@gmail.com>
Sendt: 31. maj 2024 11:44
Til: BUFKP ARC Høring
Emne: [EKSTERN] Høringssvar til fordel for Møllelængens Børnehave  

Kære Københavns Kommune, 

  

Jeg skriver til jer som en dybt bekymret forælder til en datter, der går i Møllelængens Børnehave, en 
institution som står til at blive påvirket af jeres skelsættende beslutning den 19. juni. Møllelængens 
Børnehave er ikke blot en børnehave; det er et fristed, en kilde til læring og en tryg base, hvor vores 
børn blomstrer. 

 

Min datter, Ophelia, skiftede til Møllelængens Børnehave for et år siden efter en smertefuld periode 
med mistrivsel i hendes tidligere institution. Hver dag var en kamp for at aflevere hende uden 
hjerteskærende gråd, hvor der sjældent var en pædagog til at modtage hende.   

Efter skiftet til Møllelængens Børnehave oplevede vi en bemærkelsesværdig transformation. Hvor 
hun tidligere slet ikke ville afsted hjemmefra om morgenen, danser hun nu ned ad opgangen, mens 
hun synger om, hvilke lege hun skal begynde på med sine mange venner i skoven. Så sent som i 
morges, den 31. maj, var hun ved at knuse mit hjerte af glæde, da hun med stor entusiasme sang en 
hjemmelavet sang om, hvor heldig hun er at gå i verdens bedste børnehave. Hun beskrev detaljeret 
de mange fantastiske oplevelser og de omsorgsfulde voksne, som gør hendes hverdag så tryg og 
spændende. Dette rørende øjeblik mindede mig om, hvor meget børnehaven betyder for hende, og 
hvor taknemmelige vi som forældre er for det sikre og inspirerende miljø, der dagligt bliver skabt for 
vores barn. 

  

Jeg blev overvældet af pædagogernes dygtighed og deres dybe forståelse for hvert enkelt barns 
behov. De navigerer børnenes behov med en naturlig lethed og skaber et trygt og inkluderende 
fællesskab for alle børn. Personalets engagement og lange ansættelser vidner om et arbejdsmiljø 
fyldt med arbejdsglæde og dedikation. I kontrast til Ophelias tidligere institution, hvor nye vikarer var 
en ugentlig begivenhed, har jeg i Møllelængens Børnehave endnu ikke mødt et ukendt ansigt. 

  

Institutionens store perle af en naturgrund på knap 5.000 kvadratmeter med direkte adgang via egen 
havelåge til Vestskoven i Albertslund er intet mindre end en skattekiste for vores børn. Her kan de 
udforske, lege og lære i naturens trygge rammer, hvilket er uvurderligt for deres udvikling og trivsel. At 
fratage dem denne mulighed vil være en tragisk forringelse af deres opvækst. 
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Et særligt kendetegn ved Møllelængens Børnehave er det stærke fællesskab blandt forældrene. Alle 
børnene kender hinandens forældre, og samtlige forældre er enormt engagerede. Dette engagement 
kommer til udtryk ved børnehavens arrangementer og ikke mindst ved de utallige legeaftaler, der 
konstant er planlagt på kryds og tværs. Dette skaber et solidt netværk og styrker børnenes sociale 
relationer yderligere. 

  

Møllelængens Børnehaves høje kvalitet fremgår også tydeligt af den tilsynsrapporten fra 2024, som er 
en ud af flere uden anmærkninger, og dette understøttes yderligere af de mange positive 
tilbagemeldinger fra forældre, der fremhæver børnehavens engagerede personale og det 
inspirerende læringsmiljø. 

 

Besparelser og transportomkostninger 

De påtænkte besparelser ved at lukke institutionen vil være forholdsvis små i det samlede 
budgetperspektiv. En væsentlig del af besparelserne hviler desuden på transportomkostninger, som 
ikke burde indgå i regnestykket, især når der fra politisk hold er et ønske om at imødekomme børns 
behov for at være i naturen. 

 

Appel om at bevare Møllelængens Børnehave 

Efter at have deltaget ved KFO´s besparelsesmøde i københavns mandag d. 27/5 er helt tydeligt at 
processen og dataene for indstillingen af Møllelængens børnehave til lukning er særdeles mangelfuld 
og fejlfuldt, hvilket jeg har en stor forhåbning om bliver taget i betragt ved jeres vigtige beslutning. 

Møllelængens Børnehave er en oase af hjertevarme og kvalitet. Min datter ser frem til mandagen med 
glæde og forventning, og det samme gælder alle de andre børn i børnehaven. At lukke denne 
børnehave vil ikke blot være en økonomisk besparelse, men en alvorlig svækkelse af børnenes trivsel 
og fremtidige udvikling. 

  

Jeg appellerer inderligt til jer om at genoverveje denne beslutning og finde alternative løsninger, der 
ikke går ud over vores børns bedste. Vores børn fortjener det bedste, og Møllelængens Børnehave er 
netop det: det bedste. 

  

Med venlig hilsen/Best regards 
 
 
Sigurd Damgaard 

Amagerfælledvej 5, 4. tv. 
2300 København S 
Tlf: + 45 60608571 
Mail: sigurd.damgaard@gmail.com 
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Fra: Asger Mose Wingender <amw@econ.ku.dk>
Sendt: 31. maj 2024 12:52
Til: BUFKP ARC Høring
Emne: [EKSTERN] Høringssvar angående institutionslukninger
Vedhæftede filer: Høringssvar.pdf; Høringssvar.docx

Kære forvaltning 
 
Hermed fremsendes et høringssvar vedrørende de foreslåede institutionslukninger. Det er vedhæftet i 
både word og PDF. Jeg indsætter det desuden som tekst nedenfor. 
 
Med venlig hilsen 
Asger Mose Wingender 
 
 
Høringssvar angående nedlukning af skovbørnehaver 
Jeg er forælder i Møllelængens børnehave og desuden lektor i økonomi ved Københavns Universitet. Dette 
høringssvar har derfor to dele. Først vil jeg dele mine børns erfaringer, som viser hvorfor det set fra børneperspektiv 
vil være en fejltagelse at lukke de københavnske skovbørnehaver – og i særdeleshed en så velfungerende en af 
slagsen som Møllelængen. Dernæst vil jeg tage økonomhatten på, og forklare hvorfor udvælgelsen af institutionerne 
i beslutningsforslaget er sket på et fejlbehæftet og mangelfuldt grundlag. 
 
Begge mine har skiftet til Møllelængens børnehave fra en integreret institution på den anden side af gaden, en 
institution som i min datters børnehavetid blev udvidet fra 3 til 8 børnegrupper. Resultatet var, at en i forvejen lille 
legeplads blev endnu mindre – og skulle rumme mange flere børn. På børnehavens del af legepladsen skal 60 børn i 
dag deles om noget der ligner 250 kvadratmeter (skure m.v. fraregnet), og der er ikke et græsstrå i sigte. Min datter 
klagede over kø til gynger og klatrestativ, og over at hendes leg hele tiden blev forstyrret. Og med god grund: 
legepladsen føles mere som en støvet banegård i myldretiden end et frirum. 
 
Min kone og jeg valgte derfor at flytte hende til Møllelængens børnehave, som vi havde hørt godt om. Vi var dog lidt 
nervøse for hvordan vores datter ville tage det – hun var trods alt glad for vennerne i den gamle institution. Så under 
påskud af at skulle på skovtur, kørte vi en lørdag ud til Møllelængens 5500 kvadratmeter store grund med skov og 
eng i Vestskoven. Da vi havde gået lidt rundt og kigget, spurgte vores datter om hvad det var for et sted. Vi svarede 
henkastet, at det vel var en børnehave. Efter lidt tid udbrød vores datter sukkende: jeg ville ønske jeg gik i 
børnehave her. Heldigvis kunne vi svare: det skal du, og du skal starte om to uger. Jeg har sjældent set min datter så 
lykkelig. Og med god grund. Møllelængen er en fantastisk institution, og skovgrunden giver helt andre muligheder 
for både børn og pædagoger end den store institution, vores datter kom fra. I Møllelængens børnehave har hvert 
enkelt barn den samme plads som 60 børn skulle deles om i den gamle institution. Ungerne kan klatre i træer, lede 
efter skrubtudser, og blive ”væk” i skoven. De kan bygge huler, som faktisk står der til dagen efter, de kan lege uden 
at nogen buser ind i dem, og de kan kælke når det har sneet. Ikke underligt, at både børn og pædagoger elsker at 
være der.  
 
Hvorfor skal sådan et sted lukke?  
 
Tager jeg økonomhatten på, forstår jeg udmærket budgetlovens spændetrøje, og rationalet for at skære i uudnyttet 
kapacitet. Men KMD-data fra marts 2024 viser, at langt de fleste skovbørnehaver, herunder Møllelængens 
Børnehave, er fuldt belagt på trods af det faldende børnetal. Når de alligevel er indstillet til lukning, skyldes det ikke 
belægning, men den måde kriterierne for lukning er operationaliseret af forvaltningen (her vil jeg gerne lige rose 
forvaltningen for en god dialog om deres metoder). Konkret har forvaltningen foretaget udvælgelsen i to skridt. 
Først har de udvalgt alle institutioner med en beregnet søgeprocent i den nederste tredjedel. Blandt denne gruppe 
er institutioner så (primært) blevet valgt efter omkostninger eksklusiv lønudgifter. Kvalitetsindikatorerne bagerst i 
forvaltningens forslag til nedjustering har ikke indgået i udvælgelsen, og er kun vedlagt som bilag. 
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Søgeprocenten beregner forvaltningen som ventelisten i september divideret med bygningskapaciteten. For 
integrerede institutioner bruges vuggestueventelisten, da børnene her automatisk rykker op i børnehave. En 
væsentlig ulempe ved den metode er, at den giver integrerede institutioner kunstigt højere søgeprocenter på deres 
børnehavedel i forhold til rene børnehaver. Det skyldes blandt andet den forholdsvist stor nettoudflytning af 
vuggestuebørn fra kommunen. Nettoudflytningen af 0-2 årige var i 2023 på 2716 børn ifølge Danmarks Statistik – 
svarende til ca. 40% af fødslerne i København det år. Derfor står langt flere børn på venteliste til vuggestue end til 
børnehave. Den skævhed forstærkes af, at ventelisterne i forvaltningens beregning er opgjort i september – altså 
umiddelbart efter det store ryk i skole. Børnehavernes ventelister er særligt korte her. Resultatet af den skæve 
beregningsmetode er, at listen over institutioner indstillet til lukning indeholder få integrerede institutioner og 
mange rene børnehaver.  
 
For skovbørnehavernes vedkommende kan man desuden stille spørgsmålstegn ved forvaltningens brug af 
bygningskapaciteten i beregningen, da det typisk er bussen, der er den begrænsende faktor. Skoven er jo stor. Var 
søgeprocenterne korrekt beregnet, var der formentlig meget få skovbørnehaver, hvis nogen overhovedet, der havde 
opfyldt kriteriet om at have søgning i den laveste tredjedel.  
 
Det næste kriterium – økonomi – er ikke direkte fejlbehæftet, men der er væsentlige usikkerheder og udeladelser. 
For eksempel er huslejen i kommunalt ejede bygninger en beregnet størrelse, og ikke en markedsleje som det er for 
de selvejende institutioner. Det er også værd at nævnte, at udgifter til fx vikarer ikke er medregnet. Jeg kan kun tale 
af egen erfaring her, men i Møllelængens børnehave har personalet langt færre sygedage end i mine børns gamle 
institution. Det skyldes nok både at meget af arbejdet forgår udendørs, hvilket mindsker risiko for smitsomme 
sygdomme, og at arbejdsmiljøet i en skovbørnehave er af høj kvalitet. 
 
Jeg vil med dette høringssvar opfordre Børne- og Ungdomsudvalget til at være meget påpasselige med at lukke 
stabile højkvalitetsinstitutioner som Møllelængens Børnehave på et så spinkelt og fejlbehæftet datagrundlag. Som 
minimum bør en så indgribende beslutning udsættes til, at I har den fornødne viden til at træffe et kvalificeret valg.  
 
Jeg vil også opfordre jer til at se de foreslåede lukninger i et lidt større perspektiv. For det første er muligheden for 
at sende børn i skovbørnehave med til at holde børnefamilier i byen. Ikke mindst i et centralt kvarter som 
Amagerbro, hvor Møllelængen ligger, og hvor alle bor i lejligheder. For det andet er de små, traditionsrige 
institutioner ofte gode til at oparbejde en kultur og en fællesskabsfølelse, som er med til at fastholde pædagogerne. 
Møllelængen har for eksempel en pædagogandel på 68 pct., og praktisk talt ingen personaleomsætning. Al erfaring 
viser, at den slags er svært at overføre til andre enheder. Dertil kommer, at personalet i skovbørnehaverne ikke 
nødvendigvis er motiverede til at følge med over i et almindeligt dagtilbud. Jeg kan derfor være bekymret for, at 
lukninger af velfungerende institutioner kan forstærke problemerne med at rekruttere tilstrækkeligt pædagogisk 
personale i Københavns Kommune. 
 
Tilbage til børneperspektivet. Vores søn skiftede også til Møllelængens Børnehave så snart han blev gammel nok og 
kunne få plads. Da der var venteliste, måtte han dog først gå fem måneder i børnehaven på den anden side af 
gaden. Her beskrev pædagogerne ham som tavs og tilbageholdende, hvilket var i skarp kontrast til hans adfærd 
hjemme. Han startede i Møllelængens Børnehave samme dag som det blev annonceret, at den er indstillet til 
lukning. Og nu, tre uger efter, snakker og fjoller han lige så meget i børnehaven som han gør derhjemme. Det er den 
slags en skovbørnehave kan.  
 
Med venlig hilsen 
Asger Mose Wingender 
 
 
Asger Mose Wingender 
Lektor 
 
Københavns Universitet 
Økonomisk Institut 
Øster Farimagsgade 5 
Bygning 26 
1353 København K 
 
DIR 35 32 16 05 
amw@econ.ku.dk 
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Sådan beskytter vi persondata 
 
 
 
 



Høringssvar angående nedlukning af skovbørnehaver 

Jeg er forælder i Møllelængens børnehave og desuden lektor i økonomi ved Københavns Universitet. 

Dette høringssvar har derfor to dele. Først vil jeg dele mine børns erfaringer, som viser hvorfor det 

set fra børneperspektiv vil være en fejltagelse at lukke de københavnske skovbørnehaver – og i 

særdeleshed en så velfungerende en af slagsen som Møllelængen. Dernæst vil jeg tage 

økonomhatten på, og forklare hvorfor udvælgelsen af institutionerne i beslutningsforslaget er sket 

på et fejlbehæftet og mangelfuldt grundlag. 

Begge mine har skiftet til Møllelængens børnehave fra en integreret institution på den anden side af 

gaden, en institution som i min datters børnehavetid blev udvidet fra 3 til 8 børnegrupper. 

Resultatet var, at en i forvejen lille legeplads blev endnu mindre – og skulle rumme mange flere 

børn. På børnehavens del af legepladsen skal 60 børn i dag deles om noget der ligner 250 

kvadratmeter (skure m.v. fraregnet), og der er ikke et græsstrå i sigte. Min datter klagede over kø til 

gynger og klatrestativ, og over at hendes leg hele tiden blev forstyrret. Og med god grund: 

legepladsen føles mere som en støvet banegård i myldretiden end et frirum. 

Min kone og jeg valgte derfor at flytte hende til Møllelængens børnehave, som vi havde hørt godt 

om. Vi var dog lidt nervøse for hvordan vores datter ville tage det – hun var trods alt glad for 

vennerne i den gamle institution. Så under påskud af at skulle på skovtur, kørte vi en lørdag ud til 

Møllelængens 5500 kvadratmeter store grund med skov og eng i Vestskoven. Da vi havde gået lidt 

rundt og kigget, spurgte vores datter om hvad det var for et sted. Vi svarede henkastet, at det vel var 

en børnehave. Efter lidt tid udbrød vores datter sukkende: jeg ville ønske jeg gik i børnehave her. 

Heldigvis kunne vi svare: det skal du, og du skal starte om to uger. Jeg har sjældent set min datter så 

lykkelig. Og med god grund. Møllelængen er en fantastisk institution, og skovgrunden giver helt 

andre muligheder for både børn og pædagoger end den store institution, vores datter kom fra. I 

Møllelængens børnehave har hvert enkelt barn den samme plads som 60 børn skulle deles om i den 

gamle institution. Ungerne kan klatre i træer, lede efter skrubtudser, og blive ”væk” i skoven. De kan 

bygge huler, som faktisk står der til dagen efter, de kan lege uden at nogen buser ind i dem, og de 

kan kælke når det har sneet. Ikke underligt, at både børn og pædagoger elsker at være der.  

Hvorfor skal sådan et sted lukke?  

Tager jeg økonomhatten på, forstår jeg udmærket budgetlovens spændetrøje, og rationalet for at 

skære i uudnyttet kapacitet. Men KMD-data fra marts 2024 viser, at langt de fleste skovbørnehaver, 

herunder Møllelængens Børnehave, er fuldt belagt på trods af det faldende børnetal. Når de 

alligevel er indstillet til lukning, skyldes det ikke belægning, men den måde kriterierne for lukning er 

operationaliseret af forvaltningen (her vil jeg gerne lige rose forvaltningen for en god dialog om 

deres metoder). Konkret har forvaltningen foretaget udvælgelsen i to skridt. Først har de udvalgt alle 

institutioner med en beregnet søgeprocent i den nederste tredjedel. Blandt denne gruppe er 

institutioner så (primært) blevet valgt efter omkostninger eksklusiv lønudgifter. 

Kvalitetsindikatorerne bagerst i forvaltningens forslag til nedjustering har ikke indgået i udvælgelsen, 

og er kun vedlagt som bilag. 

Søgeprocenten beregner forvaltningen som ventelisten i september divideret med 

bygningskapaciteten. For integrerede institutioner bruges vuggestueventelisten, da børnene her 

automatisk rykker op i børnehave. En væsentlig ulempe ved den metode er, at den giver integrerede 

institutioner kunstigt højere søgeprocenter på deres børnehavedel i forhold til rene børnehaver. Det 

skyldes blandt andet den forholdsvist stor nettoudflytning af vuggestuebørn fra kommunen. 

Nettoudflytningen af 0-2 årige var i 2023 på 2716 børn ifølge Danmarks Statistik – svarende til ca. 



40% af fødslerne i København det år. Derfor står langt flere børn på venteliste til vuggestue end til 

børnehave. Den skævhed forstærkes af, at ventelisterne i forvaltningens beregning er opgjort i 

september – altså umiddelbart efter det store ryk i skole. Børnehavernes ventelister er særligt korte 

her. Resultatet af den skæve beregningsmetode er, at listen over institutioner indstillet til lukning 

indeholder få integrerede institutioner og mange rene børnehaver.  

For skovbørnehavernes vedkommende kan man desuden stille spørgsmålstegn ved forvaltningens 

brug af bygningskapaciteten i beregningen, da det typisk er bussen, der er den begrænsende faktor. 

Skoven er jo stor. Var søgeprocenterne korrekt beregnet, var der formentlig meget få 

skovbørnehaver, hvis nogen overhovedet, der havde opfyldt kriteriet om at have søgning i den 

laveste tredjedel.  

Det næste kriterium – økonomi – er ikke direkte fejlbehæftet, men der er væsentlige usikkerheder 

og udeladelser. For eksempel er huslejen i kommunalt ejede bygninger en beregnet størrelse, og 

ikke en markedsleje som det er for de selvejende institutioner. Det er også værd at nævnte, at 

udgifter til fx vikarer ikke er medregnet. Jeg kan kun tale af egen erfaring her, men i Møllelængens 

børnehave har personalet langt færre sygedage end i mine børns gamle institution. Det skyldes nok 

både at meget af arbejdet forgår udendørs, hvilket mindsker risiko for smitsomme sygdomme, og at 

arbejdsmiljøet i en skovbørnehave er af høj kvalitet. 

Jeg vil med dette høringssvar opfordre Børne- og Ungdomsudvalget til at være meget påpasselige 

med at lukke stabile højkvalitetsinstitutioner som Møllelængens Børnehave på et så spinkelt og 

fejlbehæftet datagrundlag. Som minimum bør en så indgribende beslutning udsættes til, at I har den 

fornødne viden til at træffe et kvalificeret valg.  

Jeg vil også opfordre jer til at se de foreslåede lukninger i et lidt større perspektiv. For det første er 

muligheden for at sende børn i skovbørnehave med til at holde børnefamilier i byen. Ikke mindst i et 

centralt kvarter som Amagerbro, hvor Møllelængen ligger, og hvor alle bor i lejligheder. For det 

andet er de små, traditionsrige institutioner ofte gode til at oparbejde en kultur og en 

fællesskabsfølelse, som er med til at fastholde pædagogerne. Møllelængen har for eksempel en 

pædagogandel på 68 pct., og praktisk talt ingen personaleomsætning. Al erfaring viser, at den slags 

er svært at overføre til andre enheder. Dertil kommer, at personalet i skovbørnehaverne ikke 

nødvendigvis er motiverede til at følge med over i et almindeligt dagtilbud. Jeg kan derfor være 

bekymret for, at lukninger af velfungerende institutioner kan forstærke problemerne med at 

rekruttere tilstrækkeligt pædagogisk personale i Københavns Kommune. 

Tilbage til børneperspektivet. Vores søn skiftede også til Møllelængens Børnehave så snart han blev 

gammel nok og kunne få plads. Da der var venteliste, måtte han dog først gå fem måneder i 

børnehaven på den anden side af gaden. Her beskrev pædagogerne ham som tavs og 

tilbageholdende, hvilket var i skarp kontrast til hans adfærd hjemme. Han startede i Møllelængens 

Børnehave samme dag som det blev annonceret, at den er indstillet til lukning. Og nu, tre uger efter, 

snakker og fjoller han lige så meget i børnehaven som han gør derhjemme. Det er den slags en 

skovbørnehave kan.  

 

Med venlig hilsen 

Asger Mose Wingender 
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Mit navn er Ditte Elkjær og jeg er både tidligere og kommende forældre til et barn i Møllelængens 
børnehave på Amager. 
Derudover er jeg uddannet dagtilbudspædagog og kan med mit faglige blik ikke sætte en finger på 
hverken pædagogik, forældresamarbejde eller rutinerne i Møllelængens børnehave. Jeg har i mine 
mange år som pædagog ikke fundet et lignende dagtilbud af så høj kvalitet!  
 
Jeg begriber ikke hvorfor Møllelængens børnehave er indstillet til lukning!  
 
Møllelængens børnehave er en lille institution med plads til individet i en lille børnegruppe. 
Fagligheden er helt i top og som forældre oplever jeg en stabil personalegruppe, der har været der i 
mange år. Her er det trygt, rart og hjemligt at aflevere sit barn og man kan gå på arbejde med ro i 
maven.  
 
I Møllelængens børnehave er der den skønneste lille oase i Albertslund.  
At lukke dette ned vil have stor betydning for de børn der går i Møllelængens børnehave og de der har 
en plads der i fremtiden.  
 
En ny forskningsoversigt fra Center for Børn og Natur viser, at børn som møder naturen i deres 
daginstitutioner både bliver sundere og stærkere, har mindre tendens til sukkersyge, sover bedre og 
er mindre syge. Samtidig trives de bedre. Nyere forskning antyder også, at de grønne omgivelser kan 
give en bedre forståelse, når børnene senere i livet udfordres i de naturvidenskabelige og 
matematiske fag. 
 
 
(https://centerforboernognatur.dk/projekter/kom-med-ud/forskningsoversigt/) 
 
Ovenstående beskriver hvad mødet med naturen har af betydning for det lille barn.  
 
At frarøve børn dette er svigt og direkte stupidt og vil i det lange løb IKKE skabe nogle besparelser.  
 
Tværtimod vil de børn, der ikke oplever naturen eller det lille fællesskab med voksne der ser og hører 
dem, have store konsekvenser for dem, når de starter i skole og vil påvirke deres trivsel livet igennem.  
 
Hvis Møllelængens børnehave lukker, ser jeg mig nødsaget til at passe min yngste datter hjemme og 
Københavns kommune mister (endnu) en pædagog.  
 
Venlig hilsen 
Ditte Elkjær  
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Angående høring om lukning af 33 børnehaver. 
 
Jeg hedder Cecilie og er mor l et barn i Møllelængens Børnehave på Amager. Jeg er dybt rystet over, at denne lille 
grønne oase af ro, tryghed og omsorg nu er inds llet l lukning - særligt fordi det ikke lader l, at datagrundlaget er 
gennemarbejdet: h ps://ekstrabladet.dk/nyheder/samfund/systembroeler-med- l-at-sende-boernehaver- l-
lukning/10235242 
 
I Danmark er vi berømte for vores naturpædagogik, hvor vi er et foregangsland som andre lande kigger mod 
(h ps://bupl.dk/boern-unge/find-ar kler/tema-dansk-naturpaedagogik-hi er-i-udlandet). Når I lukker vores 
skovbørnehaver, så lukker I ned for den særlige pædagogik og kultur, som det mange steder har taget årevis, år er at 
udvikle. Når de først er væk, så kan de ikke bare genskabes. Møllelængens Børnehave har sit eget hus midt i skoven, 
hvor børnene lærer om naturen, at holde af og passe på naturen. Det har verden i den grad brug for. 
 
Møllelængens Børnehave er også en ins tu on, der ligger i top når det kommer l trivsel hos både børn og voksne. 
De har tradi on for ple rie lsynsrapporter og får som en af de få børnehaver lavet light- lsyn af samme årsag. Det 
giver i mit hoved ingen mening, at man bruger så utroligt mange ressourcer på lsyn, hvis det ikke skal bruges som 
grundlag i en situa on som denne. 
 
Det overrasker mig også, at Københavns Kommune vælger at forhandle ekstremt dyre busa aler. Det undergraver 
vores llid l kommunen, at der på den måde laves a aler hen over hovedet på ins tu onerne, der kan have så 
afgørende betydning for deres økonomi og nu også overlevelse.  
 
Jeg håber, at I vil finde frem l en anden model, så vores gode ins tu oner kan bevares. Vi er mange forældre, der 
bevidst går e er de små børnehaver og udfly erbørnehaver med høj trivsel og kvalitet. Naturen og skovens store, 
frie legerum er vig ge for os som familie, og hvis Møllelængens Børnehave bliver lukket, så kunne det godt presse os 

l at fly e et sted hen, der kan give de e l vores børn. 
 
Med venlig hilsen 
Cecilie Facius Madsen 
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Angående høring om lukning af 33 børnehaver. 
 
Jeg hedder Cecilie og er mor til et barn i Møllelængens Børnehave på Amager. Jeg er dybt rystet 
over, at denne lille grønne oase af ro, tryghed og omsorg nu er indstillet til lukning - særligt fordi 
det ikke lader til, at datagrundlaget er gennemarbejdet: 
https://ekstrabladet.dk/nyheder/samfund/systembroeler-med-til-at-sende-boernehaver-til-
lukning/10235242 
 
I Danmark er vi berømte for vores naturpædagogik, hvor vi er et foregangsland som andre lande 
kigger mod (https://bupl.dk/boern-unge/find-artikler/tema-dansk-naturpaedagogik-hitter-i-
udlandet). Når I lukker vores skovbørnehaver, så lukker I ned for den særlige pædagogik og 
kultur, som det mange steder har taget årevis, årtier at udvikle. Når de først er væk, så kan de ikke 
bare genskabes. Møllelængens Børnehave har sit eget hus midt i skoven, hvor børnene lærer om 
naturen, at holde af og passe på naturen. Det har verden i den grad brug for. 
 
Møllelængens Børnehave er også en institution, der ligger i top når det kommer til trivsel hos 
både børn og voksne. De har tradition for pletfrie tilsynsrapporter og får som en af de få 
børnehaver lavet light-tilsyn af samme årsag. Det giver i mit hoved ingen mening, at man bruger 
så utroligt mange ressourcer på tilsyn, hvis det ikke skal bruges som grundlag i en situation som 
denne. 
 
Det overrasker mig også, at Københavns Kommune vælger at forhandle ekstremt dyre busaftaler. 
Det undergraver vores tillid til kommunen, at der på den måde laves aftaler hen over hovedet på 
institutionerne, der kan have så afgørende betydning for deres økonomi og nu også overlevelse.  
 
Jeg håber, at I vil finde frem til en anden model, så vores gode institutioner kan bevares. Vi er 
mange forældre, der bevidst går efter de små børnehaver og udflytterbørnehaver med høj trivsel 
og kvalitet. Naturen og skovens store, frie legerum er vigtige for os som familie, og hvis 
Møllelængens Børnehave bliver lukket, så kunne det godt presse os til at flytte et sted hen, der kan 
give dette til vores børn. 
 
Med venlig hilsen 
Cecilie Facius Madsen 
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Kære Københavns Kommune,  
 
Mit navn er Cristina, og jeg arbejder som pædagogmedhjælper i Møllelængens Børnehave. Jeg er 
dybt rystet over nyheden om, at vores elskede børnehave står til lukning.  
 
Jeg har været ansat i institutionen i over 16 år, og i alle årene har Møllelængens Børnehave været 
et pragteksempel på en tryg og hjemlig børnehave med et kompetent og dedikeret personale. 
 
Når jeg møder tidligere forældre og børn, taler de stadig med stor begejstring om deres tid hos 
os. Børnene trives i vores lille, hjemlige institution, som giver dem et pusterum fra byens 
travlhed.  
 
Mange af børnene bor i små lejligheder, og derfor er vores skovbørnehave også uvurderlig for 
dem.  
 
Vores skovbørnehave ligger på en smuk grund, der byder på uanede muligheder for børnenes 
udvikling. At miste dette sted ville være et kolossalt tab.  
 
Her får børnene mulighed for at lære om naturen og alle de dyr og insekter, der bor i den, en 
oplevelse som ingen byinstitution kan tilbyde! De får oplevelser, der skaber minder for livet, 
såsom at gå på opdagelse i vores smukke have, kælke på vores kælkebakke om vinteren, finde 
insekter, lave snobrød, samle æbler fra vores gamle æbletræ og meget mere.  
 
Vi har et unikt fællesskab og sammenhold med børnenes forældre og et fantastisk personale, der 
dagligt møder børnene i øjenhøjde og imødekommer hvert enkelt barns behov.  
 
At lukke Møllelængens Børnehave vil fratage børnene en unik barndomsoplevelse og ødelægge et 
stærkt fællesskab af engagerede voksne og lykkelige børn. 
 
Derfor beder jeg jer om at genoverveje beslutningen af hensyn til børnene, deres trivsel og 
fremtid.  
 
Med venlig hilsen, 
Cristina Silverio Rasmussen, 
Pædagogmedhjælper hos Møllelængens Børnehave  
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Kære Københavns Kommune,  
 
Mit navn er Cris na, og jeg arbejder som pædagogmedhjælper i Møllelængens Børnehave. Jeg er dybt rystet over 
nyheden om, at vores elskede børnehave står l lukning.  
 
Jeg har været ansat i ins tu onen i over 16 år, og i alle årene har Møllelængens Børnehave været et pragteksempel 
på en tryg og hjemlig børnehave med et kompetent og dedikeret personale. 
 
Når jeg møder dligere forældre og børn, taler de stadig med stor begejstring om deres d hos os. Børnene trives i 
vores lille, hjemlige ins tu on, som giver dem et pusterum fra byens travlhed.  
 
Mange af børnene bor i små lejligheder, og derfor er vores skovbørnehave også uvurderlig for dem.  
 
Vores skovbørnehave ligger på en smuk grund, der byder på uanede muligheder for børnenes udvikling. At miste 
de e sted ville være et kolossalt tab.  
 
Her får børnene mulighed for at lære om naturen og alle de dyr og insekter, der bor i den, en oplevelse som ingen 
byins tu on kan lbyde! De får oplevelser, der skaber minder for livet, såsom at gå på opdagelse i vores smukke 
have, kælke på vores kælkebakke om vinteren, finde insekter, lave snobrød, samle æbler fra vores gamle æbletræ og 
meget mere.  
 
Vi har et unikt fællesskab og sammenhold med børnenes forældre og et fantas sk personale, der dagligt møder 
børnene i øjenhøjde og imødekommer hvert enkelt barns behov.  
 
At lukke Møllelængens Børnehave vil fratage børnene en unik barndomsoplevelse og ødelægge et stærkt fællesskab 
af engagerede voksne og lykkelige børn. 
 
Derfor beder jeg jer om at genoverveje beslutningen af hensyn l børnene, deres trivsel og frem d.  
 
Med venlig hilsen, 
Cris na Silverio Rasmussen, 
Pædagogmedhjælper hos Møllelængens Børnehave  
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Høringssvar om indstilling til lukning af Møllelængens børnehave, Store Mølle vej 44, st. Th. 2300 
København S.  

  

Vores navne er Eleni Barla og Ioannis Georgallis, og vi er forældre til en glad 4-årig pige, Iris, som har 
gået i Møllelængens Børnehave i over et år nu. Vi er ekstremt skuffede, kede af det og bekymrede for 
Iris’ fremtidige førskoleuddannelse, hvis den foreslåede plan om at lukke Møllelængens Børnehave 
bliver gennemført. 

Da vi valgte en børnehave til vores datter, lavede vi grundige undersøgelser og valgte aktivt 
Møllelængens Børnehave på grund af dens størrelse, kontakten med naturen, stabiliteten af 
personalet, samarbejdet mellem forældrene og de glade ansigter, vi så, da vi besøgte den. Vi ønskede 
ikke, at Iris skulle fortsætte i den integrerede institution, hvor hun gik i vuggestue, da dette var en af 
de store institutioner med mange børn, primært vikarer uden pædagogisk baggrund, høj 
personaleudskiftning, høje sygefraværsrater blandt personalet, ikke meget tid tilbragt udendørs og 
ingen individuel pleje. 

Selvom vi ikke selv voksede op i Danmark, var vi opmærksomme på den fantastiske mulighed for 
bybørn at gå i skovbørnehaver, så da tiden kom til, at hun skulle i børnehave, var vi overbeviste om, at 
dette ville være det rigtige valg for hende. Dette er et af de koncepter, der får os til at elske Danmark 
og de muligheder, dets uddannelsessystem tilbyder. Vores erfaring i Møllelængens Børnehave indtil 
videre har vist, at vi ikke kun tog den rigtige beslutning, men at vores forventninger faktisk er blevet 
overgået af vores datters dagligdag. 

Pædagogiske værdier i praksis  

Iris er altid glad for at gå i skole, som hun kalder det, kalder alle en ven, både børn og voksne, og føler 
stedet som sit hjem. Hun ser måske anderledes ud end de fleste børn på grund af sin oprindelse, 
men hun føler sig fuldt inkluderet og stolt af sin oprindelse.  

Vi følte os fantastiske, da Iris’ pædagoger inviterede os til at deltage i et projekt, de kører i 
børnehaven, kaldet ‘Billeder fra Verden’, hvor børn med ikke udelukkende dansk baggrund får lov til 
at tale om deres andre kulturer, dele billeder, lære de andre børn ord på deres andre sprog, lave mad 
sammen fra et andet land osv. Dette er et konkret eksempel på fremragende implementering af 
værdier som inklusion, støtte til multikulturalisme og omfavning af forskellige kulturer.  

Projekter som disse kan kun ske og blive succesfulde, når personalet har tid, er glade, kommer på 
arbejde med et smil, er motiverede, engagerede og ivrige efter at skabe fundamentet for fremtidige 
glade voksne: og dette er præcis, hvad der kendetegner alt personale på Møllelængens Børnehave.  
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Vi er imponerede over, hvor tæt de følger hvert barns udvikling og tager hensyn til individuelle behov. 
For eksempel ændres grupperne lidt to gange om året for at skabe relationer med flere børn og finde 
den rette pasform for dem alle; et stort puslespil, som pædagogerne får lov til at løse med børnenes 
lykke i tankerne. Vi finder dette enestående og føler, at dette sted virkelig fungerer som en familie. 

Skov og natur  

Iris er næsten 35 år yngre end os, men hun ved allerede mere om naturen, end vi gør: hun har oplevet, 
hvad det vil sige selv at plante en blomst og give den vand i sit naturlige miljø, har set heste vandre 
rundt i skoven, har observeret insekter blive født og bære deres føde, har klatret i træer og haft 
utallige andre mindre eller større oplevelser, der får hende til at værdsætte naturen og elske den dybt. 
Egenskaber, der er meget nødvendige i dagens verden, som ændrer sig hurtigt på grund af 
klimakrisen, som kun kan vendes, hvis folk kender til og respekterer de naturlige ressourcer. 

At lukke et sted som dette, der tilbyder sådanne unikke oplevelser for børn og hvor de værdier, som 
Københavns Kommune selv sætter for sine institutioner, implementeres i praksis, ville være en 
forkert beslutning. 

Børnene i København har brug for natur, luft og frirum. Det er vores ansvar som voksne at give dem 
disse muligheder! 

Med venlig hilsen, 

Eleni Barla og Ioannis Georgallis 
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Til Københavns Kommune, 

Jeg skriver til jer som en engageret medarbejder og borger med en dyb forbindelse til Møllelængens 
Børnehave, som I overvejer at lukke. Jeg håber, at I vil tage jer tid til at læse mit høringssvar og overveje de 
langsigtede konsekvenser af denne beslutning. 

Jeg skriver dette høringssvar med et tungt hjerte og en dyb følelse af sorg over den planlagte lukning af 
Møllelængens Børnehave – en institution som har været min arbejdsplads gennem de sidste otte år og en 
uundværlig del af mit liv. Møllelængens Børnehave er ikke bare et sted, hvor børn passes; det er en oase, 
hvor byliv og natur forenes til gavn for både børn og voksne. Hver anden uge tager vi børnene ud i 
Vestskoven i Albertslund, hvor vores grønne fristed ligger, og her udfolder sig magiske øjeblikke af læring 
og vækst i naturens favn. 

Mit arbejde i Møllelængens Børnehave har været min redning efter en længere periode med psykisk 
sygdom. Den varme og støtte, jeg fandt i personalegruppen, har gjort, at jeg har kunnet trives og finde 
tilbage til mig selv. Møllelængens Børnehave har givet mig en følelse af at høre til og en sikkerhed, jeg ikke 
havde troet mulig. Det er ikke bare et job for mig; det er et kald, en passion og et sted, jeg virkelig føler 
mig hjemme. 

Min forbindelse til Møllelængens Børnehave går langt tilbage. Min moster var leder her i 25 år, indtil hun 
gik bort, og jeg har derfor kommet her siden, jeg selv var en lille pige. Mine niecer og nevøer, samt anden 
familie, har også haft deres gang her, og min egen mor har stået i køkkenet og lavet mad til børnene for 
mange år siden. Dette sted er dybt forankret i min familie og i mit hjerte. 

Det er takket være Møllelængens Børnehave, at jeg har valgt at tage meritpædagoguddannelsen. Gennem 
mit arbejde har jeg fundet min drøm om at blive pædagog, og jeg håber at kunne arbejde her i mange år 
fremover. Her føler jeg mig som en del af en stor familie, og jeg bliver udfordret fagligt på en måde, som 
får mig til at vokse og udvikle mig. Jeg har muligheden for at arbejde med børn, der kæmper med 
udfordringer, og hjælpe dem med at udvikle sig til hele mennesker, der kan få et velfungerende videre liv. 

Min kærlighed til naturen og min viden om planter og dyr er noget, jeg elsker at dele med børnene. At se 
deres øjne lyse op, når de opdager noget nyt i skoven, er en glæde uden lige. Jeg føler mig anerkendt og 
værdsat af både børn, kollegaer og forældre for mit arbejde, og jeg kan ikke forestille mig at finde et andet 
sted, der kan give mig det samme som Møllelængens Børnehave. 

Jeg er mildest talt ulykkelig over udsigten til at miste mit elskede arbejde. Lukningen af Møllelængens 
Børnehave vil ikke kun ramme mig personligt, men også alle de børn, som mister muligheden for at opleve 
vores fantastiske børnehave. Jeg håber inderligt, at I vil ændre jeres beslutning, ikke bare for min skyld, 
men for alle de børn, som fortjener at vokse op med de oplevelser og lærdomme, som Møllelængens 
Børnehave kan tilbyde. 

Med venlig hilsen, 

Fie Soelberg 
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Fra: Fie Soelberg <fiesoelberg@hotmail.com>
Sendt: 2. juni 2024 17:54
Til: BUFKP ARC Høring
Emne: [EKSTERN] Høringssvar fra personalegruppen i Møllelængens Børnehave

Kære Københavns Kommune, 

Med dyb bekymring og tungt hjerte skriver vi, den samlede personalegruppe i Møllelængens Børnehave, 
dette høringssvar for at udtrykke vores dybe modstand mod den planlagte lukning af vores elskede 
institution. Denne beslutning truer ikke blot vores arbejdsplads, men også en institution, der i over 80 år 
har været en uvurderlig del af mange familiers liv og en hjørnesten i vores lokalsamfund. 

Møllelængens Børnehave er ikke en almindelig børnehave; vi er en skovbørnehave, der på magisk vis 
kombinerer byens pulserende liv med skovens fredfyldte natur. Hver uge veksler vores børn mellem at 
udforske byens muligheder og naturens vidundere. Dette unikke koncept giver dem det bedste af begge 
verdener og beriger deres liv på måder, som få andre institutioner kan. Det er ikke kun et pædagogisk 
princip, men en livsstil, der lærer børnene at værdsætte mangfoldigheden i deres omgivelser. 

Naturen er en uvurderlig ressource i børns udvikling, og Møllelængens Børnehave har gennem årene 
været en pioner inden for at integrere naturen som en central del af vores pædagogiske tilgang. Det er 
velkendt, at tid i naturen ikke blot styrker børns fysiske helbred, men også har en positiv indvirkning på 
deres mentale og følelsesmæssige velbefindende. Ved at bringe børnene ud i skoven hver anden uge, giver 
vi dem en unik mulighed for at forbinde med naturen på en dybere måde, end det ellers ville være muligt i 
en traditionel bybørnehave. 

Naturen er et klasseværelse uden vægge, hvor børnene kan lære gennem leg og oplevelse. Her kan de 
udforske, eksperimentere og opdage verden på deres egne præmisser. Når børnene leger i skoven, 
udvikler de deres motoriske færdigheder ved at klatre i træer, hoppe over vandløb og balancere på 
træstammer. De lærer at arbejde sammen, løse problemer og tage ansvar, når de bygger huler eller 
organiserer lege med deres kammerater. Naturen udfordrer og styrker deres kreativitet, da de bruger det, 
de finder i skoven, til at skabe deres egne legeverdener. Tid i naturen giver børnene mulighed for at finde 
ro og fokus. I en verden, hvor skærmtid og strukturerede aktiviteter ofte dominerer deres dagligdag, er det 
at tilbringe tid udendørs en måde at genoprette balancen på. Naturen tilbyder en form for stilhed og 
enkelhed, som er sjælden i bymiljøet. Her kan børnene lade deres sanser udforske uden distraktioner, og 
de kan finde en indre ro, som er afgørende for deres mentale sundhed 

Vi er en gruppe dedikerede medarbejdere, der har arbejdet her i henholdsvis 24, 17, 8, 7, 5 og 4 år. Denne 
kontinuitet og stabilitet er uvurderlig for børnene, der finder tryghed og tillid i de kendte ansigter, de 
møder hver dag. Vores lave sygefravær og manglende oplevelse af udbrændthed taler for sig selv; vi elsker 
vores arbejde og går hver dag til opgaverne med glæde og entusiasme. 

Vores personalegruppe er et billede på diversitet og mangfoldighed. Vi er både kvinder og mænd og 
repræsenterer forskellige kulturer, hvilket giver børnene en rig forståelse af verdens mangfoldighed. 
Denne kulturelle og kønsmæssige variation styrker vores fællesskab og gør os i stand til at imødekomme 
og værdsætte alle børn, uanset deres baggrund. 

Hos os får børnene en pædagogisk oplevelse, der er dybt forankret i naturen og udelivet. Vi arbejder 
målrettet med børnenes udvikling, og vi har tid til fordybelse og nærvær, som gør, at vi kan rumme og 



2

støtte børn med særlige udfordringer. Vores lille hus danner rammen om en hverdag, hvor vi alle arbejder 
tæt sammen og skaber en familieagtig atmosfære, der ikke blot omfavner børnene, men også deres 
familier. 

Historien og arven i Møllelængens Børnehave er enorm. I over 80 år har vi været en konstant i mange 
familiers liv. Vi ser ofte forældre, der selv har gået her, komme tilbage med deres egne børn, hvilket skaber 
en unik kontinuitet og en stærk følelse af fællesskab og tilhørsforhold. Dette er ikke blot en børnehave; det 
er et sted, hvor bånd knyttes på tværs af generationer. 

Vores institution er kendetegnet ved høj faglig kvalitet og et stærkt fokus på børnenes trivsel og udvikling. 
Vi har ingen anmærkninger i tilsynsrapporter og er stolte af vores arbejde. Dette niveau af kvalitet kræver 
en vedholdende og kollektiv indsats. Vores erfarne og stabile personalegruppe, som har arbejdet i 
institutionen i mange år, er en væsentlig faktor i vores succes. Denne stabilitet skaber kontinuitet og tillid, 
som er afgørende for både børnenes trivsel og forældretilfredsheden. Vi kender hvert eneste barn, forstår 
deres individuelle behov og tilpasser vores pædagogiske tilgang derefter. Dette personlige kendskab og 
den tætte relation er med til at sikre, at vi kan levere en pædagogik, der er både relevant og meningsfuld 
for hvert enkelt barn. 

En anden nøglefaktor i vores høje kvalitet er vores fokus på faglig udvikling og efteruddannelse. En af vores 
medarbejdere er under uddannelse som meritpædagog, hvilket betyder, at vi konstant opdaterer vores 
viden og metoder. Vi prioriterer løbende faglig opkvalificering og deltager aktivt i kurser og workshops, 
som sikrer, at vi altid er opdateret med de nyeste pædagogiske teorier og praksis. Denne faglige 
bevidsthed og dedikation til læring sikrer, at vores pædagogik er baseret på de bedste tilgængelige 
metoder og forståelser. 

Desuden har vi en særlig evne til at arbejde målrettet med børn, der har særlige behov eller udfordringer. 
Vi har tid og ressourcer til fordybelse og nærvær, hvilket gør, at vi kan tilpasse vores pædagogik til hvert 
enkelt barns behov. Dette er en af vores styrker og noget, der skiller os ud som en institution, der kan 
rumme alle børn, uanset deres baggrund eller udfordringer. 

Lukningen af Møllelængens Børnehave vil ikke blot være et tab for os som personale, men et uerstatteligt 
tab for børnene, deres familier og hele lokalsamfundet. Vi beder jer indtrængende om at genoverveje 
denne beslutning. Vores børnehave er en uvurderlig ressource, der bidrager til børns trivsel, læring og 
udvikling på måder, som ingen anden institution kan. 

Med håb om en positiv beslutning, 

Personalegruppen i Møllelængens Børnehave 
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Fra: Helle Nybo Rasmussen <hellenybo@yahoo.dk>
Sendt: 1. juni 2024 13:15
Til: BUFKP ARC Høring
Cc: Astrid Beim
Emne: [EKSTERN] Høringssvar vedr. lukning af Udflytterbørnhaver

Til Københavns Kommune! 
 
Jeg er Oldemor til en dejlig dreng, som går i Møllelængens Børnehave, og 
jeg  er rystet over, at Børnehaven er indstillet til Lukning. 
 
Jeg kan slet ikke forstå, at man overhovedet kan få den ide, at ville 
lukke en velfungerende børnehave, som oven i købet er en Udflytter 
Børnehave. Ud over, at det er en ualmindelig velfungerende Børnehave, så 
siger jo al statistik, at Børn, som er meget ude i naturen, klarer sig 
bedre end andre børn,og er mindre syge. Alt taler for, at man bør 
oprette langt flere Udflytter -og  skovbørnehaver i fremtiden,og så 
finder man på at lukke netop disse,  her i København.  Om man kan forstå 
en sådan planlægning.  
Vi har lige fået at vide at Danmarks Økonomi går strygende, aat der er 
overskud på Betalingsbalancen, og så mener man altså, at det er 
nødvendigt at lukke, netop de mest velfungerende Børnehaver!!!!! 
 
Jeg kan forstå, at Udflytterbønehaverne oftere har pædagoger, som bliver 
i mange år i samme børnehave, hvilket jo i sig selv siger noget om , at 
det ikke kun er børnene der trives. Det er guld værd for vores børn, at 
de samme pædagoger er der i mange år. Det burde I, der sidder med så 
store magtbeføjelser, vide , bedre end nogen.  
 
Jeg synes, at Udvalget, som har fundet på denne absurde løsning, bør 
omstøde den,  inden det bliver en offentlig skandale 
 
Venlig hilsen 
 
Helle Nybo Rasmussen 
 
Keramikværkstedet 
Bille Brahesvej 1, Baghuset 
1963 Frederiksberg C 
 
Tlf. +45 3535 1838 
Mobil 2735 7002 
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Fra: Helle Vestergaard Jensen <hellevj@gmail.com>
Sendt: 3. juni 2024 12:38
Til: BUFKP ARC Høring
Emne: [EKSTERN] Mulig lukning af Møllelængens Børnehave

Vi hedder Helle og Flemming Jensen og er bedsteforældre til Otto i Møllelængens Børnehave på 
Amager.  
Vi er blevet bekendt med at denne fantastiske børnehave nu er indstillet til lukning. Det gør os 
både kede af det og fortørnede over at det igen er børnene som rammes af kommunernes 
spareplaner  
 
Vi har flere gange haft den fornøjelse at hente Otto i børnehaven. Hver gang har det givet os en 
inderlig glæde at opleve at blive modtaget af et personale som er virkelig imødekommende og 
engagerede i børnene, ofte med en fortælling om livet i børnehaven for Otto og de øvrige skønne 
børn generelt.  
Det lyser ud af børnene at de stortrives og nyder at tilbringe deres hverdage sammen. 
Og at det influerer positivt på børnene med den vekselvirkning der er mellem at være i byen og i 
skoven.  
 
Vi håber inderligt at man finder midler til at bevare dette lille paradis for vore kære små. 
 
Bedste hilsner  
Helle og Flemming Jensen 
Hou 
8300 Odder 
Sendt fra min iPad 
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Fra: Emilie Fehrn-Christensen <emilie@fehrn-christensen.dk>
Sendt: 2. juni 2024 23:50
Til: BUFKP ARC Høring
Emne: [EKSTERN] Høringssvar til fordel for Møllelængens Børnehave

Til Københavns Kommune, Børne- og Ungdomsforvaltningen  
 
 
Jeg ønsker, som forældre til et barn i Møllelængens Børnehave, at udtrykke min dybeste bekymring og 
stærke modstand mod den foreslåede lukning.  
 
 
For et år siden valgte vi at flytte vores datter fra hendes daværende institution over til Møllelængens 
Børnehave. Vi havde efterhånden fået Møllelængen anbefalet af mange i området, og børnehaven har i 
særdeleshed levet op til sit gode ry. Allerede på besøgsdagen var det tydeligt, hvilket overskud og hjerterum 
man bliver mødt af. Børnene virkede glade, rolige og harmoniske, mens de løb der i græsset og legede 
sammen, hvorimod vi var vant til følelsen af at træde ind i trykkoger i den gamle børnehave.  
Vores datter lærte at tale tidligt, og det første hun typisk sagde, når hun vågnede var: ,,Jeg vil ikke i 
vuggestue.”, som ikke sent blev overtaget af: ,,Jeg vil ikke i børnehave.” Det var mere reglen end 
undtagelsen, at vi i den tidligere børnehave måtte aflevere vores datter grædende og så håbe på, at der var en 
til at tage imod hende. Vi hentede hende da også more or less hver dag samme sted, som vi havde afleveret 
hende – indenfor(!) ved et bord med en perleplade eller et puslespil.  
Hvor pædagogerne i den gamle børnehave lagde sig med stress på stribe og vikarerne blev flere og flere, har 
jeg endnu ikke i Møllelængens Børnehave mødt et ansigt, jeg ikke kendte. 
Møllelængens Børnehave emmer af tryghed og varme, og det er med total ro i maven, at vi nu afleverer 
Ophelia storsmilende til de kærlige, kompetente superhelte af nogle vidunderlige, toptjekkede 
medarbejdere. Og ja, i dag er det mere reglen end undtagelsen, at hun ikke vil med hjem. 
 
Når nu vi ved hvor mange børn, der mistrives, hvad er så egentlig ideen i at lukke en velfungerende 
børnehave? 
Når vi nu ved, hvor mange pædagoger, der går ned med stress, hvorfor så lukke en arbejdsplads, hvor alle 
de ansatte er glade, sygedagene er få og fastholdelsen er stor? 
Det er mig komplet uforståeligt, hvordan man kan vælge at se bort fra tilsynsrapport, høj faglighed og 
pædagogtrivsel, stor tilfredshed fra forældrenes side samt vigtigst af alt glade børn, der trives? 
 
Den seneste tilsynsrapport fra 2024 fremhæver Møllelængens høje pædagogiske standard, og Møllelængens 
Børnehave er kendt for at forberede børnene godt til skolen. Den høje pædagogiske kvalitet og det 
omsorgsfulde miljø skaber en stærk grobund for læring og udvikling.  
 
I skovbørnehaven får børnene tid til at udforske og fordybe sig i naturen. Møllelængens skovafdeling, 
Hasselhus breder sig ud over en knap 5.000 m2 grund, der omkranses af smukke høje træer, som danner 
indgang til den gamle skov.  
Det er ikke bare et grønt frimærke, men en oase af uendelige muligheder midt i skoven. Der er kælkebakke 
og redskabskur, der er en låge ind til skoven, til når de skal på tur. Der er klatretræer og bålplads, der er 
drivhus og sandkas’. Der er urtebed, kærlighed og jeg ku’ blive ved. Kun fantasien sætter grænser og ved 
Hasselhuset kan denne løbe frit. 
 
Forskning viser, at børn, der tilbringer tid i naturen, har mange fordele: forbedret koncentration, øget 
kreativitet, og bedre fysiske og mentale sundhed. Naturen giver børn mulighed for at bevæge sig frit, 
udvikle motoriske færdigheder og lære om miljøet på en måde, der ikke kan opnås indendørs. En 
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undersøgelse (1) fra University of Illinois fandt, at børn, der leger i naturlige omgivelser, har bedre 
koncentration og færre symptomer på opmærksomhedsforstyrrelser. En anden undersøgelse (2) fra 
University of Colorado Boulder viste, at naturen fremmer kreativitet og problemløsningsfærdigheder hos 
børn. 
 
Møllelængens Børnehave er en børnehave, der på smukkeste vis forener byliv og natur. Den rummer det 
bedste af to verdener, og det vil være et kæmpe tab for alle børnene og fremtidige børn, hvis Københavns 
Kommune lukker denne lille perle.  
 
Forleden morgen så jeg min datter gå syngende ud ad døren. Hun sang en sang, hun selv havde digtet. En 
sang om (hendes) verdens bedste børnehave. Jeg blev på en og samme tid uendeligt glad og uendeligt trist, 
for det er præcis den børnehave, Københavns Kommune påtænker at lukke – Verdens Bedste Børnehave. 
 
Jeg håber inderligt, at I vil tage mit høringssvar i betragtning og huske på, at 80-årige institutioner ikke 
hænger på klatretræerne. 
 
 
Med venlig hilsen 
 
Emilie Fehrn-Christensen 
Amagerfælledvej 5, 4. tv. 
2300 København S 
emilie@fehrn-christensen.dk 
+45 22 21 52 50 
 
 
Referencer: 

1. Taylor, A. F., Kuo, F. E., & Sullivan, W. C. (2001). "Coping with ADD: The Surprising Connection 
to Green Play Settings". Environment and Behavior, 33(1), 54-77. 

2. Chawla, L. (2015). "Benefits of Nature Contact for Children". Journal of Planning Literature, 30(4), 
433-452. 
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Fra: Anne Gregersen <annekgregersen@gmail.com>
Sendt: 2. juni 2024 21:04
Til: BUFKP ARC Høring
Emne: [EKSTERN] Bevar Møllelængens Børnehave

Høringssvar vedrørende lukning af Møllelængens Børnehave 

Mit navn er Anne Gregersen, og jeg er mor til Kornelius Bjerregaard Gregersen, som netop har 
afsluttet sine år i Møllelængens Børnehave for at påbegynde sin tid i SFO. 

Vi valgte Møllelængens Børnehave til Kornelius med stor omhu. Her var der mulighed for at 
komme ud i naturen og opleve, mærke og lære noget andet end det, der findes på Christianshavn 
og Amagerbro. Vi bor som mange andre i byen i lejlighed, og derfor var vi taknemmelige for, at 
der var et pædagogisk tilbud, hvor Kornelius kunne føle sig tryg i naturen. 

Men det handler ikke kun om udflytterdelen. Møllelængens Børnehave har været et sted, hvor 
Kornelius er blevet set og anerkendt som den, han er. Fordi det er en mindre institution i 
kommunen, har det pædagogiske personale haft mulighed for at fokusere på børnene som 
individuelle personer. 

Det vil være en stor skam, hvis flere børn ikke får mulighed for at opleve deres børnehavetid i 
Møllelængens Børnehave. 

Med venlig hilsen, Anne Gregersen 

Mit navn er Conny Gregersen, og jeg er mormor til Kornelius Bjerregaard Gregersen, som gik i 
Møllelængens Børnehave indtil 1. maj 2024. 

Børnehaven har givet mit barnebarn en fantastisk start på livet. Personalet har en høj pædagogisk 
faglighed, som tydeligt ses i deres anerkendende tilgang til børn, forældre og øvrige 
familiemedlemmer. 

Personalet arbejder målrettet med den styrkede pædagogiske læreplan, hvilket lykkes særligt godt 
i den lille institution. Børnene bliver set og udvikler sig ud fra deres individuelle og aktuelle 
udviklingsniveau, hvilket også afspejles i dialogen med forældrene. 

Et meget stort plus er, hvordan Møllelængens Børnehave arbejder med natur, udeliv og science 
gennem aktiv deltagelse og tilstedeværelse i naturen. Dette er vigtigere end nogensinde. Mange 
børn er i dag fremmedgjorte over for naturen. At være i og med naturen gennem de fire årstider 
giver børnene en forståelse for, at vi er en del af naturen. 
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Vi er alle bekymrede over klimaforandringerne. For at børnene skal kunne forholde sig til dette 
som unge og voksne, er det nødvendigt, at de er i naturen allerede som børn. De lærer bedst i 
naturen, og dette kan aldrig erstattes af digitale medier og litteratur. "Learning by doing." 

Børn i børnehavealderen tilegner sig bedst viden ved at være aktive deltagere i aktiviteter og 
dermed opnå ny viden gennem sanser og egne erfaringer. Netop dette sker i naturgruppen. 

Jeg har erfaret, at mit barnebarn anvender det, han lærer i børnehaven, både i sin personlige og 
sociale udvikling. Dette tilskriver jeg, at Møllelængens Børnehave, på grund af det høje faglige 
niveau, formår at omsætte deres pædagogiske handleplaner til børnehøjde. 

Med venlig hilsen, Conny Gregersen 
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Fra: Jonathan Bjørn <jonathanbjorn1989@gmail.com>
Sendt: 2. juni 2024 17:51
Til: BUFKP ARC Høring
Emne: [EKSTERN] Høringssvar

Kære Københavns Kommune, 

Mit navn er Jonathan, og jeg skriver til jer som en yderst tilfreds og bekymret forælder. Jeg er far til to sønner, som 
begge har haft den store fornøjelse at gå i Møllelængens Børnehave. Denne institution har været en uundværlig del 
af vores liv, og jeg ønsker hermed at udtrykke min dybe uenighed i beslutningen om at lukke børnehaven. 

Møllelængens Børnehave har, med sin unikke skovprofil og ugentlige ture til Vestskoven i Albertslund, været en 
kilde til uvurderlig læring og udvikling for mine drenge. Denne pædagogiske tilgang har givet dem en dyb forståelse 
for naturen og dyrelivet, hvilket har bidraget til, at de i dag er sunde, raske og velfungerende individer. Den høje 
pædagogiske kvalitet, som kendetegner børnehaven, har sikret, at mine børn ikke blot har fået pasning, men en 
stærk, helhedsorienteret start på livet. 

Personalet i Møllelængens Børnehave har altid været mere end blot pædagoger for os – de har været som familie. 
Deres engagement og omsorg har skabt et trygt og kærligt miljø, hvor både børn og forældre føler sig velkomne. Vi 
kommer stadig forbi børnehaven og siger hej, hvilket understreger de stærke bånd, der er blevet skabt gennem 
årene. 

Det er ikke kun min egen familie, der har haft glæde af Møllelængens Børnehave. Jeg har mange venner og 
bekendte, hvis børn også har gået der, og alle deler de samme positive oplevelser og resultater. Denne institution 
har spillet en central rolle i vores lokalsamfund, og dens betydning kan ikke undervurderes. 

Jeg appellerer derfor stærkt til, at I revurderer beslutningen om at lukke Møllelængens Børnehave. At bevare denne 
unikke og højtelskede institution er af afgørende betydning for vores børn og vores lokalsamfund. Lad os fortsat give 
kommende generationer de samme fantastiske muligheder, som vores børn har haft. 

Med venlig hilsen, 

Jonathan Bjørn Rasmussen 

Nordområdet 135C 

30741367 
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Jeg hedder Katrine Vind Tipsmark og er sammen med Dennis Nielsen forælder til Marius som går i 
Møllelængens børnehave på Amager. 

Vi er rystede over kommunens beslutning om at indstille børnehaven til lukning, og stærkt bekymrede for hvad 
det betyder for vores søns sidste år i børnehave, og hans forberedelse til at skulle starte i skole. 

Vi har valgt Møllelængens børnehave til vores søn, fordi det er en unik børnehave, med en lille børnegruppe og 
dedikeret personale med meget lidt (ingen) udskiftning. Dette er et særsyn i en tid, hvor man oplever at de 
fleste institutioner i kommunen har stor personaleomsætning, og en meget lille andel uddannede pædagoger. 

Marius er en kærlig men også følsom og forsigtig dreng. Hans udvikling har altid været lidt bagud ift. hans 
jævnaldrende, særligt ift. det sproglige. Igennem kommunen har vi desværre fået meget lidt hjælp ift. Marius 
sprog, med skiftende talepædagoger, og en indstilling som altid har været, ”at der måtte være noget fysisk 
galt” eller at ”det komme nok med tiden”  …. I denne kamp med kommunen for at få bare lidt hjælp og støtte 
til Marius’ sprogudvikling, er vi blevet bakket 110% op af de dygtige pædagoger i Møllelængens børnehave. 

Vi er selvfølgelig dybt bekymrede for, hvad der skal ske med Marius og hans udvikling, hvis han ikke længere 
hver dag, kan komme ned og får den støtte og det rum de fantastiske mennesker i Møllelængens børnehave 
giver. Vi kan derfor kun opfordre til, at man genovervejer beslutningen om at lukke børnehaven. For Marius, alle 
hans venner og for alle de fremtidige børn, som vil kunne få en god start på livet i Møllelængens børnehave. 

Mvh. 

Katrine Vind Tipsmark og Dennis Nielsen 

 

Med venlig hilsen 
 
Katrine Vind Tipsmark 
Sektionsleder 
Spildevand og Klima 
Projekt- & Byggeledelse 
 
Direkte tlf.: +4527954691 
E-mail: kattip@hofor.dk 
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inte nettet

 
HOFOR A/S 
Ørestads Boulevard 35 | 2300 København S | Telefon: 33 95 33 95 | CVR-NR.: 1007 3022 | www.hofor.dk 



1

Fra: Louise Jensen <LouiseBA@outlook.dk>
Sendt: 2. juni 2024 18:10
Til: BUFKP ARC Høring
Emne: [EKSTERN] Høringssvar 

Til Københavns Kommune, 

Jeg skriver for at udtrykke min dybeste bekymring og modstand mod den foreslåede lukning af 
Møllelængens Børnehave, en institution der har ydet en uvurderlig service til vores børn og lokalsamfund. 

Møllelængens Børnehave er en skovbørnehave, der tilbyder en unik pædagogisk tilgang med fokus på 
naturen som læringsmiljø. Dette koncept er ikke blot en pædagogisk metode, men en investering i vores 
børns fremtid, trivsel og udvikling. Her er nogle af de væsentlige grunde til, at denne børnehave bør 
bevares: 

Sundhed og Velvære: Ophold i naturen har veldokumenterede positive effekter på børns fysiske og 
mentale sundhed. Børn i skovbørnehaver får mere motion, frisk luft og sollys, hvilket er afgørende for 
deres fysiske udvikling og styrkelse af immunforsvaret. Desuden reducerer det stress og fremmer mental 
sundhed. 

Udvikling af Sociale Kompetencer: Børn i skovbørnehaver lærer at samarbejde, kommunikere og løse 
konflikter i et naturligt miljø. De får styrket deres sociale kompetencer og lærer at tage ansvar for 
hinanden og miljøet. 

Miljøbevidsthed: Ved at tilbringe tid i naturen udvikler børn en dybere forståelse og respekt for miljøet. 
Dette er fundamentalt for at opfostre en generation, der er bevidst om bæredygtighed og 
miljøbeskyttelse, hvilket er mere presserende end nogensinde før. 

Kreativitet og Problemløsning: Naturen som læringsmiljø stimulerer børns fantasi og kreativitet. Uden de 
konventionelle legetøj og strukturer, som findes i traditionelle børnehaver, lærer børnene at bruge deres 
fantasi og udvikle kreative løsninger på de udfordringer, de møder i skovens varierede landskab. 

Fællesskab og Samhørighed: Møllelængens Børnehave er mere end en pasningsordning; det er et 
fællesskab. Forældre, pædagoger og børn har sammen skabt et trygt og inspirerende miljø, hvor relationer 
og fælles værdier trives. At lukke børnehaven vil fragmentere dette fællesskab og fjerne en vital støtte for 
mange familier. 

At lukke Møllelængens Børnehave vil være et stort tab for vores samfund og for de børn, der drager nytte 
af dens unikke tilbud. Jeg beder jer indtrængende om at genoverveje denne beslutning og anerkende den 
værdi, som denne skovbørnehave tilfører vores børns opvækst og uddannelse. 

Med venlig hilsen, 

Louise Jensen 

Vestergade 27, 3 th  

28594017 



 

 

Høringssvar til indstilling om lukning af Møllelængens Børnehave, Store Møllevej 44, st. th, 

2300 København S.  

 

Vi er forældre til et barn i Møllelængens Børnehave på Amager. Det er med stor forundring og 

ærgrelse, at vi har modtaget besked om, at børnehaven indstilles til lukning. Det skal ses i lyset af 

følgende forhold, som har været væsentlige for os som forældre i vores valg af institution til vores 

barn, herunder fravalg af visse øvrige børnehaver på Amager:  

 

 Suverænt pædagogisk tilsyn uden anmærkninger gennem flere år. 

 Høj andel af uddannet personale og langvarige ansættelser.  

 Engageret og fagligt dygtigt personale med glade og blomstrende børn og trygge forældre. 

 Kombinationen af skov og bybørnehave, hvor typiske ”lejlighedsbørn” får mulighed for at stifte 

bekendtskab med naturen, bevæge sig, opleve og meget mere. En hjørnesten i børnenes 

trivsel.  

 En lille institution, hvor børnene bliver set og inkluderet. Forskning tyder på, at små 

børnegrupper styrker børnene trivsel, læring og udvikling.  

 

Vi har været så privilegerede at kunne hjemmepasse vores barn i de 4,5 måneder det tog før han 

kunne starte i Møllelængens Børnehave. Vi har af flere omgange takket nej til pladser i andre 

institutioner, bl.a. på grund af disses tilsynsrapporter, deres størrelse, herunder oplevelsen vi fik, da vi 

besøgte institutionen, manglende mulighed for at være udenfor, herunder ingen legeplads mv.  

 

Møllelængens Børnehave lever op til alle ovenstående kriterier. Det virker ude af trit med 

småbørnsforældrene – en væsentlig vælgergruppe - i Københavns Kommune, når man vælger at 

indstille institutioner til lukning, som lever op til samtlige kvalitetskriterier, som tilbyder et udemiljø og 

som i den grad løser den opgave, de er sat i verden til. Vi er opmærksomme på, at det i forhold til 

Møllelængens Børnehave er økonomi, der ligger til grund for indstillingen. Det er dog et kortsigtet 

fokus, når man ved at trivsel i de første år af barnets liv har stor betydning for dets videre udvikling, og 

derved de udfordringer kommunen potentielt skal håndtere senere hen ved en dårlig trivsel allerede i 

børnehaven. Det er dertil et uhensigtsmæssigt signal at sende til borgerne, at de velfungerende tilbud, 

herunder særligt børnehaver med udflytterdel, lukkes, mens mindre velfungerende tilbud bevares 

alene af økonomiske hensyn.  

 

Med venlig hilsen 

Mette og Bodil Skaarup-Jakobsen 

Forældre til et barn i Møllelængens Børnehave.  
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Kære udvalg 
 
Se venligst vedhæftede høringssvar. 
 
Med venlig hilsen 
Nynne Blak 



Bevar vores elskede børnehave, Møllelængens Børnehave

Vi er forældre til Bjørk, der går i Møllelængens børnehave. Vi overflyttede Bjørk fra en 
anden børnehave, efter hun havde gået der i 10 måneder, og det er vi helt utrolig 
glade for. Vi er dybt ulykkelige over, at Møllelængen står til at lukke.

Vi var fra starten på udkik efter en udflytterbørnehave, men kunne ikke få hverdagen 
til at passe med de fleste udflytteres lange dage. Møllelængens Børnehave dukkede 
ikke op i vores søgning, men da vi hørte om den skyndte vi os at skrive os op. Bjørk 
havde 10 måneder i en stor institution med frafald og rotation af voksne, uro blandt 
børnene og mobning, der ikke blev opdaget og håndteret. Da der blev plads i 
Møllelængens børnehave skyndte vi os at slå til. 

Bjørk har været langsom til at både kravle og gå, og har generelt været ret forsigtig og
tilbageholden i det grovmotoriske. Efter at hun er startet i skoven har vi et barn der 
løber, hopper og klatrer i træer. Hun har fået meget større tillid til sig selv og udfordrer
sin krop. Vi har et roligere og mere selvsikkert barn nu.

En af de ting vi lagde meget vægt på, da vi kiggede på Møllelængens børnehave, er 
det er en personalegruppe der har det godt. Der er flere der har været der i lang tid, 
der er ikke udskiftning, der er høj uddannelsesgrad og lavt sygefravær. Vi er hele 
familien blevet mødt med fantastisk nærvær og høj professionalisme og engagement. 
Der er en familiaritet, hvilket også viser sig i et stort engagement fra forældrenes side.

En ting der har rørt os meget, er det årlige verdenstema. Bjørks far er fra Venezuela 
og et andet barns forældre er fra Grækenland. Det blev altså i år til to temauger, én 
om hvert af disse lande. Bjørk viste billeder fra Venezuela, lærte de andre ord på 
spansk, de snakkede om dyr derfra, tegnede flag og smagte venezuelansk mad. Det er
ikke altid let at komme fra en familie der er lidt anderledes, være ked af sit krøllede 
hår… denne uge gjorde hende simpelthen så stolt! Og næste uge kom hun hjem og 
talte græsk. Det var fantastisk at se den inklusion, nysgerrighed og forståelse det gav 
børnegruppen.

Sidst, men absolut ikke mindst! Det har kæmpe betydning for os, at vi kan sende 
vores datter i skoven, selvom vi bor midt i København. Hun får et forhold til naturen,  
og nyder tydeligvis godt af de mange gavnlige, og efterhånden meget 
veldokumenterede, effekter, der er af at opholde sig i naturen. Det gør, at vi meget 
bedre har kunnet se os selv blive i byen. Vi håber inderligt, at I vil genoverveje 
lukningen af Møllelængens børnehave og de andre udflytterbørnehaver i København. 
Børnene og byen har brug for dem.

Med Venlig hilsen

Aref Souki og Nynne Blak
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Kære udvalg. 
 
Jeg har en bøn til jer. Den handler om værdier.  
 
Vil I ikke nok vise mig og resten af København at de stadig er der, altså værdierne. At I har forstået at 
det ikke giver nogen som helst mening at spare på vores børns dagtilbud. At I godt er klar over at 
regningen kommer i den anden ende, når ikke vi som samfund investerer i vores børns trivsel og 
kvalitet af tilbud.  
 
Jeg er så ked af det, vred og fortvivlet over det her forslag om at lukke 33 institutioner. Størstedelen er 
skovbørnehaver fordi de er dyrere i drift. Det giver mig en følelse af at nogen mener, mit barns trivsel 
og livskvalitet ikke er pengene værd. 
 
Det kan I simpelthen ikke være bekendt. 
 
Min søns børnehave MØLLELÆNGENS BØRNEHAVE, er et fuldstændig fantastisk sted. Deres måde 
at drive børnehave på, er beundringsværdig og sindssyg værdifuld!  
Børnenes værdighed, trivsel og forskelligheder, bliver dyrket og passet på, med respekt og passion.  
 
De små rammer I bydelen, tilgodeser børnenes velbefindende,  der er ikke unødig larm og alle børn 
bliver set, da pædagogerne aldrig er langt væk og har tid til at hjælpe, støtte, tale og lege. 
 
Den store naturgrund er uvurderlig i forhold til følelsen af frihed og fordybelse i alt det naturen tilbyder 
af udfordringer,  muligheder, undersøgelser og RO. 
 
 
Min søn kan ikke trives i en stor institution. Han har et synshandicap og har brug for små rammer med 
få børn. Hans trivsel , mod og selvtillid er efter overflytning til Møllelængen, i rivende fremgang og det 
er uden tvivl pga naturens muligheder for udfoldelse og de små trygge rammer. 
 
At lukke en FJERDEDEL af Københavns skovtilbud, vil være en katastrofe for vores børn og direkte i 
modstrid med kommunens udmeldinger og mål, om naturtilbud i daginstitutioner. 
 
Jeg beder jer! Tag nu den rigtige beslutning og BEVAR SKOVTILBUDDENE. 
BEVAR MØLLELNGENS BØRNEHAVE- et skovtilbud udover det sædvanlige. 
 
Bedste hilsner  
 
Ulla Morgenthaler Pedersen  
Mor, pædagogstuderende og forperson i bestyrrelsen i Møllelængens børnehave.  
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Hermed vedhæftes to høringssvar vedr. den foreslåede lukning af Møllelængens Børnehave.  
 
Mvh. 
Carina Staal  



Høringssvar vedr. foreslag om lukning af Møllelængens Børnehave,  
Store Mølle Vej 44, st. Th., 2300 København S 


Kære forvaltning og kære politikere, hvad i alverden er der gået galt? I årevis har I talt om børns 

mistrivsel, dårlige tilsynsrapporter i Københavnske institutioner, mangel på pædagoger og børns 

behov for at komme ud i naturen. Der har sågar været en ‘børnenes statsminister’, som skulle 

sikre, at vores børn og unge bliver set og hørt. 


Hvor blev denne gode hensigt af, da vi IGEN har besluttet at lave en kraftig besparelse på 

børneområdet - og denne gang med et særligt fokus på de mindre institutioner og 

udflytterbørnehaverne?! 


Alle undersøgelser peger på, at majoriteten af børn bliver stressede og mistrives i de store 

institutioner, hvor den konstante udskiftning af personale, samt en uoverskuelig mængde af børn 

på legepladsen gør hverdagen utryg og ustabil. Så hvorfor satser vi gang på gang på disse?


Børn har brug for tryghed, ro, plads og stabilitet for at blomstre — og det er der mere end rigeligt 

af i Møllelængens Børnehave. Her blever børnene mødt af en fast personale gruppe på 6 voksne 

(hvoraf 4 er pædagog uddannede). Alle børn og forældre kender hinanden og de nærmeste 

pårørende. Og det gør de ansatte selvfølgelig også. Der er altid en venlig og hjertevarm stemning i 

børnehaven.


At have et barnebarn i Møllelængens Børnehave er en drøm for enhver bedsteforældre. For her 

gives der tid til at lære én at kende. Jeg kan mærke den glæde mit barnebarn kommer hjem med, 

de nære relationer hun danner og de menneskelige kompentencer, som bliver dannet og 

sedimenteret. 


Det er en sand perle! Hvem får ellers lov til at løbe og boltre sig på en kæmpe naturgrund med 

tilhørende skov?! 


Så igen spørger jeg; hvad i alverden er der gået galt? Jeg håber, at I vil genovervejer og lade 

denne fantastiske og unikt velfungerende institution bestå!


Mvh.


Jette Nissen Staal 


Bedsteforældre til barn i Møllelængens Børnehave




Høringssvar vedr. foreslag om lukning af Møllelængens Børnehave,  
Store Mølle Vej 44, st. Th., 2300 København S 


Det er med kæmpe frustration og ærgrelse, at vi har modtaget nyheden om en mulig lukning af 

vores datters børnehave. Børnehaven er ikke alene den mest velfungerende institution, vi kender, i 

København, det er en institution med en lang historie uden pædagogiske anmærkninger og 

kontinuerlig høj kvalitet. 


Jeg, Carina Staal, har selv arbejdet med inklusion i Møllelængens Børnehave for 15 år siden og 

havde ikke skyggen af tvivl om, at mine børn skulle gå netop dér. Og nu, hvor vores datter er ved 

at skulle i skole er vores støtte ønske, at vores søn kan starte i Møllelængens Børnehave om to år. 

Dette, vil vi mene, vidner om en solid og velfungerende institution, der bliver valgt til i flere 

generation. 


Konkret kan det nævnes, at:


- Institutionens størrelse giver mulighed for at møde alle børn og deres familier med et stort 

overskud og engagement 


- Huset rummer en meget divers børnegruppe med flere børn med særlige behov


- Skovafdeling er en stor naturgrund, hvor der er plads til leg og bevægelse, samt mulighed for  

en kontinuerlig omgang med naturen, som er så sjælden i KBH


- Høj andel af dygtigt uddannet personale (4/6 er pædagog uddannede), som har været tilknyttet 

institutionen i mange år


Som forældre til børn i Møllelængens Børnehave — og til børn i Købehavns Kommune — er vi 

uforstående overfor valget af Møllelængens Børnehave. Hvordan vil I forsvare at lukke en 

institution, som lever op til alle kvalitetsmarkører fremsat af jer?!  

I en tid med akut mangel på uddannet personale, problemer med sygefravær og generel mistrivsel 

blandt børn og unge forekommer det kontraintuitivt at lukke en institution med minimal personale 

omsætning og høj trivsel blandt børn og personale. Og dét for en minimal besparelse. 


Vi vil derfor bede jer overveje hvorvidt en minimal besparelse på den korte bane skal prioriteres 

over en kæmpe indsats for det gode, sunde og grønne børneliv, som I alle fremhæver retten til. Og 

som vi ved er en bedre økonomisk løsning på den lange bane.


Mvh.


Thomas Szanto og Carina Staal


Tidligere ansat og forældre til barn i Møllelængens Børnehave
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Kære KK 
 
Til rette vedkommende: se venligst vores vedhæftede høringssvar. 
 
Mvh. 
Astrid Beim og Christoffer Steensen Møller 



HØRINGSSVAR VEDRØRENDE MØLLELÆNGENS BØRNEHAVE 
 

Vi hedder Astrid Beim & Christoffer Steensen Møller, og vi er forældre til Lau i Møllelængens Børnehave på 

Amager. Vi skriver dette høringssvar for at protestere mod den foreslåede lukning af Møllelængens 

Børnehave og andre udflytterbørnehaver på listen, samt institutionerne med høj pædagogisk kvalitet. 

 

Vi valgte Møllelængens Børnehave til Lau, fordi vi målrettet gik efter en mindre institution med høj kvalitet 

og med fast personale. Den mindre størrelse passer til Laus natur, men også vores egen, og vi fik anbefalet 

Møllelængens Børnehave af flere meget tilfredse forældre samt vores dagplejere, der begge er uddannede 

pædagoger. Netop den pædagogiske kvalitet og det vedvarende pædagogiske arbejde er tydeligt, når man 

har sig daglige gang i Møllelængens Børnehave. Det er også en kæmpe glæde for os og Lau, at vi hver dag 

møder ind og genkender personalet. Det er relationer, der giver tryghed og glæde for både Lau, os og de 

ansatte. Det er tydeligt at mærke, at alle vil hinanden det bedste. 

Det gør derudover en enorm forskel for vores barn at komme ud i naturen. Det står klart for os, at han 

stortrives derude – han er både glad og rolig efter en dag på den eventyrlige, store grund i skoven. Børnene 

lærer om at passe på naturen, og Lau fortæller gladeligt om de mange insekter, fugle, snegle, flagermus 

etc., som de finder, undersøger, sørger for mad til osv. Dette forhold til naturen må og skal være en 

prioritet i det gode børneliv! 

Vi bor i en andelslejlighed på Amager, og vi har ikke råd til hus med have, hvor vi sammen med Lau kan 

fordybe os i egne planter og dertilhørende dyr på daglig basis. Vi er derfor virkelig glade for, at Lau til 

hverdag i børnehaven har noget vild natur, som han kan udforske og lære at kende sammen med venner og 

dygtige pædagoger. Vi er dybt kede af, at så mange institutioner på listen er udflytterbørnehaver. Det kan 

da ikke være en god investering i fremtidens københavnere at tage denne mulighed fra os børnefamilier! Vi 

betaler gladeligt vores skat, og ville meget gerne betale mere, hvis det ville betyde, at 

udflytterbørnehaverne ikke systematisk lukkes, sådan som der lægges op til i forslaget. Hvis et 

utilstrækkeligt arbejde omkring afdækning af institutionernes transportmuligheder, i forbindelse med 

seneste udbud, er den primære årsag til, at så mange fremragende institutioner står over for lukning, så 

kan vi ikke acceptere det!1 

Vi mener, at kvalitet bør være det vigtigste parameter i denne udvælgelse, da det på sigt skaber sundere og 

mere robuste børn. Møllelængens Børnehave er ALENE indstillet på baggrund af kriteriet økonomi. Den 

høje kvalitet har ikke været taget i betragtning, som det fremgår af notatet. Er det virkelig det, I vil byde 

Københavns børn? 

 

Astrid Beim og Christoffer Steensen Møller 

 

Modstand mod mulig lukning af udflytterbørnehaver (TV 2 Kosmopol 30. maj 2024) 

https://www.tv2kosmopol.dk/nyheder/30-05-2024/2200/2200-30-maj-2024?clip=339b8817-8402-4056-99da-

20c8aa18c5e7 
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Fra: Anders Skat Henningsen <anders.skat@gmail.com>
Sendt: 2. juni 2024 22:49
Til: BUFKP ARC Høring
Emne: [EKSTERN] Høringssvar

Jeg hedder Anders, 
 
Jeg er forældre til Barn i Møllelængens Børnehave på Amager. At børnehaven nu er indstillet til lukning 
rammer mig som et hårdt slag, og jeg undres. Først og fremmest fordi at det er en virkelig god 
børnehave, hvor faglighed, tryghed, læring og ansvar følges ad.  
 
 Mit barn ved snart mere om blomster og planter end jeg selv gør. Og jeg bliver glad ved tanken om 
den verden af læring, der hver dag åbner sig for hende. 
 
Lukningen - Jeg forstår at det handler om at spare penge. Men hvorfor vil man lukke noget der 
fungerer rigtig godt? Tilsynsrapporter har der været i børnehaven, og der har ikke været noget at 
påpege. Hvad er hensigten med at bruge midler på tilsynsrapporter hvis de alligevel ikke kan løfte 
børnehaven op over et simpelt argument som besparelser? Og hvad sparer man overhovedet? 
 
I en tid hvor natur og klima har høj prioritering, burde vi da netop bevare de instutioner som 
beskæftiger sig dermed. Udflytter og skovbørnehaver tilbyder børn en unik mulighed, med 
introduktionen til et emne som vi alle skal tage stilling til her i livet. Lad børnene blive bevidste om 
det, tidligt i deres liv. Det vil kun komme samfundet til gode i det lange løb. 
 
Vi valgte Møllelængens Børnehave til vores barn, fordi den netop tilbyder naturen som legeplads. Men 
i højeste grad fordi den blev talt op af flere personer i vores vennekreds. Begge os forældre er vokset 
op i landlige omgivelser. Det vil vi gerne forsøge at give videre til næste generation, vi har også en 
dreng som snart skal i børnehave, og han skal selvfølgelig gå i en af verdens bedste børnehaver som 
Møllelængens børnehave er. Kan vi ikke det, vil vi da overveje om København er et sted for os at bo. 
 
Med venlig hilsen Anders Skat Henningsen. 


